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Tłumy na jubileuszu
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Dożynki wciąż potrzebne
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region na DroDze rozwoju

WYDARZENIA

StaniSław Szwed,
wiceminister w Ministerstwie Rodziny 
i Polityki Społecznej, poseł Prawa i 
Sprawiedliwości:

Programy społeczne, mimo lat pandemii i woj-
ny za wschodnią granicą, pozwoliły ochronić 
Polaków przed masowym bezrobociem. z kolei 
dzięki licznym inwestycjom szybko się zmie-
niają warunki życia w naszych gminach. warto 
sobie uświadomić, jak wiele Polacy osiągnęli 
przez ostatnie lata i jaki cywilizacyjny postęp 
nastąpił w naszym kraju.
wystarczy rozejrzeć się wokoło, aby dostrzec, 
że to okres licznych inwestycji, często realizo-
wanych przez samorządy przy wsparciu dofi-
nansowania z programów rządowych. Cieszę 
się, że na różnych szczeblach i w tak wielu 
dziedzinach naszego społecznego życia mo-
głem wspierać wysiłki naszych samorządów 
w staraniach o fundusze na rozwój regionu.

z prac poselskich

stanisław szweD
współtwórca najważniejszych 

programów społecznych:

  Rodzina 500+
  13. i 14. emerytura
  Mama 4+
  Maluch+
  Senior+
  wyprawka Szkolna 300+
  Rodzinny Kapitał Opiekuńczy
 emerytury stażowe
 Minimalna stawka godzinowa

Programy społeczne zdecydowanie popra-
wiły sytuację materialną polskich rodzin. 
dzięki temu trafiły do nich w naszym regio-
nie miliardy złotych.
i tak mieszkańcy Bielska-Białej z progra-
mów społecznych otrzymali łącznie 1 079 
486 044 zł, m.in. 1 021 454 045 zł z progra-
mu Rodzina 500 plus.
z kolei w skali powiatu bielskiego wydat-
kowane kwoty wyniosły łącznie 1 171 410 
733 zł, w tym 1 108 466 274 zł na program 
500 plus.

w gminach powiatu bielskiego wydatki na 
programy rodzinne wynosiły odpowiednio:
 Bestwina – łącznie 87 272 221 zł,  

w tym 82 358 336 zł w ramach 500 plus
 Buczkowice – łącznie 79 301 621 zł,  

75 076 971 zł na 500 plus
 Czechowice-dziedzice – łącznie 301 

707 629 zł, 285 214 185 zł na 500 plus
 Jasienica – łącznie 199 490 018 zł,  

189 012 105 zł na 500 plus
 Jaworze – łącznie 46 917 457 zł,  

44 447 457 zł na 500 plus
 Kozy – łącznie 93 717 076 zł  

i 88 808 918 zł na 500 plus
 Porąbka – łącznie 107 439 119 zł,  

101 724 539 zł na 500 plus
 Szczyrk – łącznie 35 374 693 zł,  

33 694 093 zł na 500 plus
 wilamowice – łącznie 138 764 488 zł, 

130 984 308 zł na 500 plus
 wilkowice – łącznie 81 426 410 zł,  

77 145 360 zł na 500 plus

Podczas wizyty ministra andrzeja adamczyka wiceminister Stanisław Szwed rozmawiał z nim o inwestycjach drogowych w 
naszym regionie. z mieszkańcami województwa śląskiego często też się spotykał, wyjaśniając szczegóły programów społecznych.

Dofinansowanie rząDowe Do najważniejszych inwestycji w regionie:
miasto Bielsko-Biała
  Przebudowa i rozbudowa bu-
dynku dla potrzeb Sądu Rejonowe-
go przy ul. Słowackiego – 63 830 
000,00 zł
 Nowa siedziba Komendy Miej-
skiej Policji w Bielsku-Białej, Pro-
gram modernizacji Policji, Straży 
Granicznej, Państwowej Straży 
Pożarnej i Służby Ochrony Pań-
stwa w latach 2017-2020 – 42 693 
000,00 zł
  Rozbudowa ul. Eugeniusza 
Kwiatkowskiego w Bielsku-Białej 
wraz z budową obiektu mostowego 
nad LK nr 139 – 35 000 000,00 zł
 Beskidzkie Centrum Onkologii 
– Szpital Miejski im. Jana Pawła II 
w Bielsku-Białej, Narodowa Stra-
tegia Onkologiczna i Narodowy 
Program Zwalczania Chorób No-
wotworowych – 21 078 953,00 zł

powiat Bielski
 Zakup autobusów dla Komunika-
cji Beskidzkiej, Program Inwestycji 
Strategicznych – 4 000 000,00 zł

gmina Bestwina
 Budowa sali sportowej przy szko-
le w Janowicach, Program Inwesty-
cji Strategicznych – 4 950 000,00 zł
 Przebudowa ul. Sportowej w Be-
stwince, Rządowy Fundusz Rozwo-
ju Dróg – 2 779 413,00 zł
 Odbudowa drogi ul. Granicznej 
w Bestwinie i Janowicach, Program 
Inwestycji Strategicznych – 2 744 
000,00 zł

gmina Buczkowice
 Budowa ul. Jagodowej w Bucz-
kowicach, Rządowy Fundusz Inwe-
stycji Lokalnych – 4 861 990,00 zł
 Budowa ul. Południowej w Go-
dziszce, Program Inwestycji Strate-
gicznych – 4 750 000,00 zł

  Budowa sieci wodociągowej 
w Gminie Buczkowice – etap I, Pro-
gram Inwestycji Strategicznych – 4 
750 000,00 zł

gmina czechowice 
-DzieDzice
 Przebudowa dworca kolejowe-
go, Program Inwestycji Dworco-
wych na lata 2016-2023 – 29 783 
937,00 zł
 Rozwój infrastruktury drogo-
wej poprzez budowę i przebudowę 
dróg gminnych wraz z niezbędną 
infrastrukturą techniczną, Program 
Inwestycji Strategicznych – 9 282 
735,00 zł
 Rozbudowa Szkoły Podsta-
wowej nr 3 w Czechowicach-
-Dziedzicach, Program Inwestycji 
Strategicznych – 5 000 000,00 zł
 Przeciwdziałanie powodziom 
błyskawicznym, Program Inwesty-
cji Strategicznych – 4 447 200,00 zł

gmina jasienica
 Rozbudowa układu drogowego 
w sąsiedztwie węzła drogi ekspre-
sowej S52, Program Inwestycji 
Strategicznych – 10 000 000,00 zł
 Budowa drogi łączącej Ja-
sienicką Niskoemisyjną Strefę 
Ekonomiczną z drogą powiatową, 
Rządowy Fundusz Inwestycji Lo-
kalnych – 4 200 000,00 zł
 Budowa sali gimnastycznej 
przy szkole w Międzyrzeczu Gór-
nym, „Sportowa Polska”: Program 
Rozwoju Lokalnej Infrastruktury 
Sportowej  
– 1 519 100,00 zł

gmina jaworze
 Budowa parkingu wraz z prze-
budową dróg: powiatowej (Wa-
pienicka) i gminnej (Zdrojowa) 
oraz przebudową mostu (ul. Pod-

górska) w celu przeciwdziałania 
powodziom, Program Inwestycji 
Strategicznych – 6 750 000,00 zł
 Jaworze-Zdrój – Rewitaliza-
cja odwiertów geotermalnych 
wód solankowych, Program In-
westycji Strategicznych – 4 400 
000,00 zł
 Budowa hali sportowej przy 
SP nr 2, Program Rozwoju Re-
gionalnej Infrastruktury Sporto-
wej – 3 150 000,00 zł

gmina kozy
 Budowa przedszkola, Program 
Inwestycji Strategicznych – 10 000 
000,00 zł
 Przebudowa ciągu dróg na Osie-
dlu 100, Program Inwestycji Strate-
gicznych – 7 410 000,00 zł
 Budowa hali widowiskowo-spor-
towej, Rządowy Fundusz Inwestycji 
Lokalnych – 5 000 000,00 zł

gmina porąBka
 Rozbiórka tymczasowej prze-
prawy mostowej i budowa nowego 
mostu na Sole, Program Inwestycji 
Strategicznych – 15 000 000,00 zł
 Budowa wodociągu w przy-
siółku Wielka Puszcza, Program 
Inwestycji Strategicznych  
– 6 379 393,00 zł
 Wsparcie inwestycji w zakresie 
kanalizacji, Uzupełnienie 
subwencji ogólnej dla Jednostek 
Samorządu Terytorialnego 
– 5 186 000,00 zł

gmina szczyrk
 Budowa sieci kanalizacji sani-
tarnej, Program Inwestycji Strate-
gicznych  
– 6 175 000,00 zł
 Przebudowa ul. Olimpijskiej, 
Program Inwestycji Strategicznych  
– 3 325 000,00 zł

 Budowa nowej siedziby Komi-
sariatu Policji, Program moderni-
zacji Policji, Straży Granicznej, 
Państwowej Straży Pożarnej 
i Służby Ochrony Państwa w la-
tach 2017-2020 – 3 204 000,00 zł

gmina wilamowice
 Modernizacja układu komuni-
kacyjnego w ramach rewitalizacji 
historycznego centrum Wilamo-
wic, Program Inwestycji Strate-
gicznych – 11 875 000,00 zł
 Budowa przedszkola w Pisa-
rzowicach, Rządowy Fundusz 
Inwestycji Lokalnych – 10 000 
000,00 zł
 Modernizacja dróg na terenie 
Gminy Wilamowice ul. Cmen-
tarna w Hecznarowicach, ul. 
Partyzantów i Wojska Polskiego 
w Wilamowicach, ul. Dolinowa 
w Pisarzowicach, Program In-
westycji Strategicznych – 5 900 
000,00 zł
 Modernizacja oczyszczalni 
ścieków w Pisarzowicach, Pro-
gram Inwestycji Strategicznych  
– 4 750 000,00 zł

gmina wilkowice
 Przebudowa ul. Prostej w Wilko-
wicach, Program Inwestycji Strate-
gicznych – 11 875 000,00 zł
 Przebudowa dróg w celu udo-
stępnienia oraz poprawy bez-
pieczeństwa dojazdu/dojścia do 
Centrum Sportu i Rekreacji w Wil-
kowicach, Rządowy Fundusz Inwe-
stycji Lokalnych – 6 971 317,00 zł
 Budowa przedszkola w Mesznej, 
Rządowy Fundusz Inwestycji Lo-
kalnych – 6 000 000,00 zł
 Budowa łącznika w Bystrej wraz 
z budową mostu na potoku Białka, 
Program Inwestycji Strategicznych 
– 5 225 000,00 zł
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Nasz region, podobnie jak cała 
Polska, intensywnie rozwinął się 
w ciągu ostatnich lat. I wzrost nie 
dotyczy tylko sfery publicznej, ale 
także rodzin i każdego Polaka – 
mówi Stanisław Szwed, poseł Pra-
wa i Sprawiedliwości, wiceminister 
rodziny i polityki społecznej.

Podsumowując kończącą się kaden-
cję Sejmu poseł zwraca uwagę, że to 
Prawo i Sprawiedliwość jako pierwsze 
zadecydowało, aby zwiększyć udział 
Polaków we wzroście gospodarczym 
kraju. – Dlatego szeroko rozwinęliśmy 
programy socjalne, dzięki czemu pie-
niądze trafiły do rodzin i tych miesz-
kańców, którzy – jak emeryci – mieli do 
tej pory ograniczony udział w szybkim 
rozwoju Polski. Cieszę się, że miałem 
w tym swój udział, tworząc programy 
wsparcia Polek i Polaków – wyjaśnia 
Stanisław Szwed.
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AKTUALNOŚCI

100 konkretów na początek
Koalicja Obywatelska przedstawiła setkę propozycji na pierwsze 100 dni nowego rządu po nadchodzących wyborach parlamentarnych. – To bardzo konkretne 

i wyczekiwane przez różne środowiska rozwiązania, w dodatku obejmujące wszystkie obszary życia społecznego – mówi posłanka Platformy Obywatelskiej 

Mirosława Nykiel.

Jak dodaje, ostatnie kilkanaście tygodni było 
czasem szczególnie wytężonej pracy w terenie. 
Przeprowadzono setki spotkań z mieszkańcami 
w całej Polsce w ramach inicjatywy „Tu jest 
przyszłość”. – Sama odwiedziłam w krótkim 
czasie aż dziewięć województw. I powiem jedno 
– było warto! Rozmawialiśmy z ludźmi o wielu 
problemach, z którymi się dziś borykają, ale też 
poznawaliśmy ich oczekiwania i potrzeby. Spora 
część naszego programu, z którym teraz z wiel-
kim entuzjazmem idziemy do październikowych 
wyborów, to naturalne następstwo tych spotkań. 
Mamy mnóstwo rozwiązań, które poprawią ja-
kość życia Polek i Polaków, dlatego zachęcam, 
aby się z nimi zapoznać – podkreśla posłanka 
Mirosława Nykiel, liderka listy wyborczej Ko-
alicji Obywatelskiej do Sejmu w Okręgu nr 27 
(powiat bielski, cieszyński, żywiecki, pszczyń-
ski, miasto Bielsko-Biała).

konkrety Dla przeDsięBiorców:

 Obniżymy podatki – osoby zarabiające do 
6000 zł brutto (także na działalności gospo-
darczej) i pobierające emeryturę do 5000 zł 
brutto nie będą płaciły podatku dochodowe-
go – podniesiemy kwotę wolną od podatku z 30 

tys. zł do 60 tys. zł w przypadku podatników 
rozliczających się według skali podatkowej, 
w tym także przedsiębiorców i emerytów.
 Przedsiębiorcy zapłacą podatek dochodo-
wy dopiero po otrzymaniu środków z tytułu 
zapłaconej faktury – kasowy PIT.
 Zniesiemy zakaz handlu w niedziele – ale 
każdy pracownik będzie miał zapewnione dwa 
wolne weekendy w miesiącu i podwójne wyna-
grodzenie za pracę w dni wolne.
  Wprowadzimy „urlop dla przedsię-
biorców” – jeden miesiąc wolny od składek 
na ubezpieczenia społeczne i świadczenie 

urlopowe w wysokości połowy płacy mi-
nimalnej.
  Wrócimy do ryczałtowego systemu roz-
liczania składki zdrowotnej – skończymy 
z absurdem składki zdrowotnej od sprzedaży 
środków trwałych, np. służbowego samochodu.
  Pomożemy mikroprzedsiębiorcom obni-
żyć koszty działalności – zasiłek chorobowy 
od pierwszego dnia nieobecności pracownika 
będzie płacił ZUS.
  Ograniczymy czas kontroli mikroprzed-
siębiorców do 6 dni w skali roku – urzędy 
skarbowe nie będą w nieskończoność przedłu-
żać kontroli.
  Obniżymy vat dla sektora „beauty” do 8 proc.

konkrety Dla koBiet:

  Wesprzemy kobiety wracające na rynek 
pracy po urodzeniu dziecka – w ramach pro-
gramu „aktywna mama” wypłacimy 1500 zł 
miesięcznie na opiekę nad dzieckiem – tzw. 
„Babciowe”.
  Na stałe wprowadzimy finansowanie 
in vitro z budżetu państwa – na finanso-
wanie procedury in vitro przeznaczymy nie 
mniej niż 500 mln zł tak, by pary, które chcą 

mieć dzieci, miały dostęp do najnowocze-
śniejszych metod.
Zapewnimy prawo do bezpłatnego znie-
czulenia przy porodzie.
Zapewnimy pełny dostęp do darmowych 
badań prenatalnych.

konkrety społeczne:

 Wprowadzimy drugą waloryzację eme-
rytur i rent – gdy inflacja będzie przekraczała 
5 proc.
 „Zamrozimy” ceny gazu w 2024 r. – dla go-
spodarstw domowych i odbiorców wrażliwych 
na poziomie cen z 2023 r.
 Stworzymy system usług asystenckich dla 
osób niesamodzielnych – certyfikowani opie-
kunowie będą wspierali osoby niesamodzielne, 
a więc niepełnosprawne i seniorów w pode-
szłym wieku.
 Złożymy gotowy projekt ustawy o podwyż-
szeniu renty socjalnej – na poziom do wyso-
kości minimalnego wynagrodzenia.

pełny program  

www.100konkretow.pl



NSZZ „Solidarność” Regionu Podbeskidzie

rajD „soliDarności” już za nami!

Ponad 120 osób nie zważając na niepewne 
prognozy pogody wzięło udział w tegorocz-
nym Ogólnopolskim Rajdzie „Solidarności”, 
który odbył się w sobotę 2 września. W tym 
roku wszystkie rajdowe szlaki prowadziły 
do schroniska na Przegibku w Beskidzie Ży-
wieckim. Wielu uczestników dotarło także na 
pobliską Bednoszkę Wielką, gdzie od 23 lat 
stoi okazały Jubileuszowy Krzyż Ziemi Ży-
wieckiej.

Ci, którzy zdecydowali się spędzić tę sobo-
tę w górach, zostali nagrodzeni zarówno bar-
dzo przyjazną aurą, jak i pięknymi widokami. 
W samo południe w górskiej kaplicy na Prze-
gibku została odprawiona msza św. w intencji 
wszystkich uczestników rajdu oraz w intencji 
NSZZ „Solidarność” w 43. rocznicę powstania 
związku zawodowego. We wspólnej modlitwie, 
której przewodniczył opiekun kaplicy ks. pra-
łat Edward Ćmiel, pamiętaliśmy też o wszyst-
kich naszych bliskich, w tym zwłaszcza chorych 
i cierpiących, a szczególnie o chorej Dorocie, 
która z powodów zdrowotnych drugi raz nie 
pojawiła się na rajdowych szlakach, wcześniej 
będąc wierną uczestniczką naszych wędrówek.

Po mszy i wspólnym posiłku nadszedł czas 
na tradycyjny konkurs turystyczno-historycz-
ny. Z testowymi pytaniami najlepiej poradziła 
sobie Małgorzata Sporysz, reprezentująca biel-
ską spółkę Proseat. Trafił do niej puchar prze-
wodniczącego podbeskidzkiej „Solidarności” 
Marka Bogusza. Kolejne miejsca w konkur-
sie zajęły także przedstawicielki tej samej fir-
my: Beata Bury i Agata Kosińska. Jakby tego 
było mało, także Puchar Przewodniczącego 
Komisji Krajowej NSZZ „Solidarność” Piotra 
Dudy dla najliczniejszej rajdowej reprezentacji 
trafił – po raz kolejny – do tej firmy. W tym 
roku reprezentacja „Solidarności” spółki Pro-
seat, kierowana przez Rafała Tyrałę, liczyła 
37 osób! Kolejne najbardziej liczne grupy to 
reprezentacje żywieckiej spółki Sews Cabind 
i bielskiej ABB/Apeny.

– Cieszę się, że po raz kolejny udało się nam 
zorganizować ten tradycyjny rajd „Solidarno-
ści”. Wszyscy, którzy odpowiedzieli na nasze 
zaproszenie i wyszli na rajdowe trasy, mogą 
się czuć zwycięzcami. Zostaliśmy nagrodzeni 
pięknymi widokami i zdrowym zmęczeniem, 
a umocnieni wspólną modlitwą. Do zobacze-
nia za rok! – powiedział na zakończenie rajdu 
przewodniczący podbeskidzkiej „Solidarności” 
Marek Bogusz, dziękując wszystkim uczest-
nikom rajdu, w tym kameralnej reprezentacji 
„Solidarności” Regionu Łódzkiego na czele 
z przewodniczącą Krajowej Komisji Rewizyj-
nej „Solidarności” Anną Kaurzel, a także debiu-
tującemu w roli organizatora rajdu sekretarzowi 
podbeskidzkiej „Solidarności” Łukaszowi Le-
wandowskiemu.

ZARZĄD REGIONU PODBESKIDZIE 
NSZZ „SOLIDARNOŚĆ”
43-300 Bielsko-Biała, ul. Adama Asnyka 19

Sekretariat tel. 33 812 67 90  
e-mail: bbial@solidarnosc.org.pl

Dział Rozwoju Związku  
tel. 530 760 060, tel. 33 812 67 90 
e-mail: drz.bbial@solidarnosc.org.pl

Dział Szkoleń tel. 33 812 67 52 
e-mail: skarb.bbial@solidarnosc.org.pl

Dział Prawny tel. 33 812 67 53  
e-mail: prawnicy.bbial@solidarnosc.org.pl

SIEDZIBY ODDZIAŁÓW
Cieszyn, ul. Głęboka 58 
Oświęcim, ul. Śniadeckiego 21
Skoczów, ul. Bielska 18 
Żywiec, al. Piłsudskiego 56

skontaktuj się z nami
Osoby zainteresowane przynależnością do związku 
zawodowego „Solidarność” lub mające problemy w 
swoich zakładach pracy proszone są o kontakt z za-
rządem Regionu Podbeskidzie nSzz „Solidarność” lub 
terenowymi oddziałami naszego związku. 

wielkie święto Demokracji
Komisja Krajowa Niezależnego Samorząd-
nego Związku Zawodowego „Solidarność” 
apeluje o liczny udział w nadchodzących 
wyborach i połączonym z nimi referen-
dum.

W sposób szczególny zachęcamy do udzia-
łu w referendum – najbardziej bezpośredniej 
formie demokracji – która powinna być na 
stałe powiązana z wyborami – tak abyśmy 
jako obywatele mieli możliwość wypowia-
dania się w najważniejszych sprawach bez 
podejmowania ogromnego wysiłku na rzecz 
organizowania komitetów obywatelskich 
i zbierania podpisów.

Dzięki staraniom NSZZ „Solidarność” 
jedno z pytań referendalnych dotyczy wieku 
emerytalnego. Dla naszego Związku jest to 
odsunięte w czasie głosowanie, pod którym 
jedenaście lat temu „Solidarność”, walcząc 
z wydłużeniem wieku emerytalnego, zebrała 
ponad 3,5 mln podpisów. Ironią losu jest to, 
że tacy ludzie, jak ówczesny premier Donald 
Tusk, który nazywając nas wtedy pętakami 
i wyrzucając ogromny społeczny wysiłek do 

kosza, dzisiaj nadal wzywa do tego samego. 
To dowód, że tacy ludzie nigdy się nie zmie-
niają.

Zbliżające się wybory parlamentarne i połą-
czone z nimi referendum, to nie tylko wielkie 
święto demokracji, to również ważny obywa-
telski obowiązek i odpowiedzialność. Również 
wobec wielkich geopolitycznych zawirowań, 
groźnych dla bezpieczeństwa i przyszłości Pol-
ski. Komisja Krajowa NSZZ „Solidarność” tra-
dycyjnie nie wskazuje na kogo należy głosować, 
ufając w mądrość swoich członków, sympaty-
ków i całego społeczeństwa. Prosimy jednak, 
aby podejmując decyzje przy urnach wybor-
czych i referendalnych, odrzucać tych, którzy 
wielokrotnie kłamali, nie dotrzymywali obietnic 
czy sprzeniewierzali się postulatom „Solidar-
ności”. Nawet, jeśli dzisiaj mówią coś innego. 
Wiele z tych postulatów udało się zrealizować 
i ważne jest, czy ludzie, których wybierzemy, 
zechcą to zachować.

Stanowisko Komisji Krajowej NSZZ „Solidarność” 

nr 6/23 z dnia 7 września 2023 roku ws. udziału 

w wyborach parlamentarnych i referendum

41. pielgrzymka luDzi pracy

manifestacja wiary i wartości
25 tysięcy pielgrzymów modliło się na Ja-
snej Górze podczas 41. Ogólnopolskiej Piel-
grzymki Ludzi Pracy, która odbyła się 16 i 17 
września. Zgromadzeni prosili Matkę Boską 
Jasnogórską o wszelkie łaski dla przedstawi-
cieli świata pracy.

W pielgrzymce, którą w 1983 roku zainicjo-
wał ks. Jerzy Popiełuszko, uczestniczyli m.in. 
jego siostra i brat, przedstawiciele władz państwa, 
członkowie Prezydium Komisji Krajowej NSZZ 
„Solidarność” z Piotrem Dudą na czele, członko-
wie Komisji Krajowej, przewodniczący regionów 
i branż, a także poczty sztandarowe Solidarno-
ści. Wśród pielgrzymów była blisko 300-osobo-
wa reprezentacja Regionu Podbeskidzie, w tym 
członkowie Zarządu Regionu na czele z prze-
wodniczącym ZR Markiem Boguszem. Zorga-
nizowane, spore grupy pielgrzymów wystawiły 
zakładowe organizacje „Solidarności” m.in. ze 
spółek FCA Poland Bielsko-Biała, Aptiv Jeleśnia, 
Sews Cabind Żywiec, Teksid Poland Skoczów 
oraz Grupy Kęty. Wśród pielgrzymów byli też 
bielski duszpasterz ludzi pracy ks. prałat Józef 
Oleszko i wiceminister rodziny Stanisław Szwed.

Uroczystą mszę św. na wałach, wieńczącą 
spotkanie pielgrzymów, poprzedziła wspólna 
modlitwa różańcowa oraz przemówienia okolicz-
nościowe. Słowa do pielgrzymów skierował mię-
dzy innymi Piotr Duda, przewodniczący Komisji 

Krajowej NSZZ „Solidarność”: – Ksiądz Jerzy 
kiedyś mówił do nas: „Prawda jest niezmienna. 
Prawdy nie można zniszczyć tą lub inną decyzją, 
tą lub inną ustawą”. Powiem bardziej dosadnie: 
Nigdy kłamstwo nie zwycięży prawdy. Żaden 
briefing prasowy tego lub innego polityka nie 
zwycięży prawdy! My wiemy, jaka jest prawda, 
i tę prawdę pokażemy przy najbliższych wybo-
rach parlamentarnych (…). Pielgrzymka Ludzi 
Pracy na Jasną Górę do tronu Królowej Polski to 
wielka manifestacja przywiązania do wiary i war-
tości polskich pracowników. To także wielka ma-
nifestacja solidarności środowisk pracowniczych, 
bo dzisiaj nie jesteśmy podzieleni na grupy zawo-
dowe, na branże. Dzisiaj jesteśmy wielką Solidar-
nością. Są górnicy, są hutnicy, lekarze, tokarze 
i wiele innych zawodów, tak jak sobie życzył tego 
w 1983 roku ks. Jerzy Popiełuszko.

Mszy św. koncelebrowanej na jasnogórskim 
szczycie przewodniczył krajowy duszpasterz 
ludzi pracy abp Józef Kupny z Wrocławia, ho-
milię zaś wygłosił metropolita katowicki abp 
Adrian Galbas. Pod koniec mszy Dominik Ko-
lorz, przewodniczący Zarządu Regionu Ślą-
sko-Dąbrowskiego NSZZ „Solidarność”, który 
współorganizował wraz z Komisją Krajową oraz 
Duszpasterstwem Ludzi Pracy tegoroczną piel-
grzymkę, odczytał Akt Zawierzenia Solidarności 
Matce Boskiej. Poświęcono także nowy sztandar 
„Solidarności” Tauron Ciepło. (tySOl.Pl)

murem za munDurem
Prezydium Komisji Krajowej Niezależnego 
Samorządnego Związku Zawodowego „Soli-
darność” nie znajduje wystarczająco ostrych 
słów, aby wyrazić oburzenie wobec ataków 
niektórych polityków i środowisk na polskich 
funkcjonariuszy i żołnierzy broniących na-
szej wschodniej granicy przed hybrydowymi 
atakami Rosji i Białorusi. Skandaliczne, ale 
przede wszystkim nieprawdziwe wypowiedzi 
lewicowo-liberalnych elit, których emanacją 
jest m.in. film Agnieszki Holland „Zielona 
granica”, noszą znamiona zdrady stanu i jako 
takie powinny podlegać ocenie prawnej.

NSZZ „Solidarność” wielokrotnie i z naj-
wyższym szacunkiem odnosił się do zaan-
gażowania, profesjonalizmu i etyki służb 
chroniących polskich wschodnich granic. 
Wyrazem tego jest m.in. decyzja Redakcji 
Tygodnika Solidarność, która przyznała tytuł 
Człowieka Roku 2021 i 2022 „Tygodnika So-
lidarność” funkcjonariuszom i żołnierzom peł-
niącym tam służbę (…). 

Prezydium Komisji Krajowej wyraża 
wdzięczność, szacunek i swoją solidarność 
wobec ludzi, którzy chronią nasze społeczeń-
stwo przed agresją. Jednocześnie wzywamy do 
zaprzestania szkalowania naszych bohaterów 
i żądamy bezzwłocznego ścigania tych, którzy, 
posługując się kłamstwem, budują nieprawdzi-
wy obraz sytuacji na wschodniej granicy (…).

Fragmenty Stanowiska Prezydium Komisji 

Krajowej nr 1/23 z dnia 21 września 2023 r.  

ws. obrony dobrego imienia służb mundurowych 

broniących polskich granic
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Koordynatorowi 
Oddziału Cieszyn-Skoczów 

NSZZ „Solidarność”
MICHAŁOWI MARKOWI

wyrazy solidarności i szczerego 
współczucia z powodu śmierci

TATY
składają koleżanki i koledzy 

z podbeskidzkiej „Solidarności
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500. numer „soliDarności poDBeskiDzia”

Dzieje jeDnego Biuletynu
Bieżący numer „Solidarności Podbeskidzia” jest jubileuszowy, pięćsetny. Jest to doskonała okazja, by przypomnieć  

długie – blisko 42-letnie! – i burzliwe dzieje tego tytułu.

Po podpisaniu poro-
zumień sierpniowych 
i powstaniu Niezależ-
nego  Samorządnego 
Związku Zawodowego 
„Solidarność” w całej 
Polsce zaczęły pojawiać 
się jak grzyby po desz-
czu wydawane poza za-
sięgiem cenzury książki 
i biuletyny. Miały one 
na celu z jednej strony 
przełamać państwowy 
monopol na informację 
i stworzyć własny nieza-
leżny obieg informacji, 
a z drugiej odkłamywać 
najnowszą historię Pol-
ski (tzw. białe plamy 
dotyczące m.in. Józefa 
Piłsudskiego, wojny pol-
sko-bolszewickiej 1920 
roku, 17 września, Katynia, 
Gułagów…).

W ówczesnym województwie bielskim naj-
ważniejszym związkowym biuletynem była 
„Solidarność Podbeskidzia”. Pismo to było 
sygnowane przez Międzyzakładowy Komitet 
Założycielski NSZZ „Solidarność” w Bielsku-
-Białej, później Zarząd Regionu Podbeskidzie 
NSZZ „S”. Pierwszy numer, zredagowany 
przez Henryka Juszczyka z „Solidarności” Be-
famy, ukazał się 22 grudnia 1980 roku w 5-ty-
sięcznym nakładzie i rozprowadzony został 
związkowymi kanałami kolportażowymi na 
terenie całego regionu. Później nakład tego 
biuletynu sięgał nawet dziesięciu tysięcy eg-
zemplarzy. Przed stanem wojennym ostatni 
24. numer tego pisma ukazał się z datą 25 li-
stopada 1981 roku.

Oprócz tego były wydania specjalne: 12 nu-
merów zjazdowych oraz jeden, poświęcony 
osobie zmarłego w maju 1981 roku prymasa 
Stefana Wyszyńskiego. Osobą odpowiedzial-
ną za wydawanie „SP” w tym okresie był Je-
rzy Bałtakis, a w skład zespołu redakcyjnego 
wchodzili między innymi Mirosław Styczeń, 
Krzysztof Strzała, Aleksander Rozenfeld, Ma-

ciej Faflak, Lech Kawecki, Maciej Dębowski. 
Trzeba dodać, że równolegle ukazywały się też 
niezależne biuletyny „Solidarności” w szeregu 
zakładów pracy – między innymi w Fabryce 
Samochodów Małolitrażowych, Apenie, Biel-
skim Przedsiębiorstwie Budownictwa Przemy-
słowego. Była też wspólna gazetka bielskich 
zakładów włókienniczych, a także biuletyn 
NSZZ „Solidarność” Rolników Indywidual-
nych Podbeskidzia oraz Niezależnego Zrze-
szenia Studentów bielskiej filii Politechniki 
Łódzkiej. Ukazały się też 4 numery biuletynu 
„Moim zdaniem” – gazetki Wszechnicy Pod-
beskidzia, działającej w ramach „S”.

Wprowadzenie stanu wojennego 13 grud-
nia 1981 roku było smutnym zakończeniem 
16-miesięcznego wolnościowego karnawału 
„Solidarności”. Już pierwszej nocy milicja 
i Służba Bezpieczeństwa wkroczyły do siedzi-
by Zarządu Regionu Podbeskidzie, rekwirując 
między innymi wszystkie maszyny poligraficz-
ne i zapasy papieru. Przepadł też przygotowany 
już do druku 25., świąteczny numer „Solidar-
ności Podbeskidzia”. Równolegle internowa-
no na Podbeskidziu blisko dwustu czołowych 

działaczy „Solidarności”, w tym też 
niezależnych redaktorów i drukarzy.

To wszystko jednak tylko na 
krótko zahamowało niezależny 
obieg wydawniczy. Pierwszy numer 
podziemnej „Solidarności Podbeski-
dzia” ukazał się na początku marca 
1982 roku. Wydawcy, wchodzący 
w skład tajnej Regionalnej Komi-
sji Wykonawczej „Trzeci Szereg” 
NSZZ „Solidarność” Regionu Pod-
beskidzia, kierowanej przez pracow-
nika FSM Jerzego Binkowskiego, 
zachowali stary tytuł, lecz zaczę-
li numerację od nowa. Przez cały 
okres delegalizacji „Solidarności” (a 
więc do kwietnia 1989 roku) był to 
najważniejszy podziemny biuletyn 
na Podbeskidziu.

Wygląd pierwszych, „wojen-
nych” numerów „Solidarności Pod-
beskidzia”, odzwierciedlał warunki, 
w jakich powstawały. Były to dwie, 
czasem trzy kartki papieru ledwie 
czytelnego maszynopisu, powielo-
ne prymitywną metodą przy użyciu 
gumowego wałka i matryc powielaczowych. 
Jednak technika, a więc i czytelność druku, 
była stale ulepszana. Pojawił się powielacz, 
zastąpiony później przez technikę sitodruku, 
a wreszcie przez małą maszynę offsetową. Była 
coraz lepsza jakość i coraz większy nakład. 
Zaczynało się od 500 egzemplarzy, by w koń-
cowym okresie dojść do imponującego, dzie-
sięciotysięcznego nakładu.

Zmieniał się również skład redakcji i dru-
karzy podziemnej „SP”. Najczęściej zmiany 
te były wymuszane przez milicyjne represje. 
Wiele osób, zaangażowanych w wydawanie 
i kolportaż tego biuletynu, trafiło w tych la-
tach do aresztów i więzień. Zastępowali ich 
jednak następni członkowie podziemnej „So-
lidarności”. Początkowo biuletynem kierował 
szef RKW Jerzy Binkowski, wspierany przede 
wszystkim przez Krzysztofa Paszka, jednego 
ze swych zastępców, oraz Antoniego Włocha. 
Drukarzami byli wówczas między innymi Je-
rzy Borowski, Michał Wołyniec, Jan Gajewski, 
Zbigniew Satława, Józef Wróbel, a niejedno-
krotnie także sam Binkowski. Od maja 1983 
roku redakcją „Solidarności Podbeskidzia” za-
jęła się Grażyna Staniszewska. Jesienią 1983 
roku nastąpiły aresztowania wśród działaczy 
„Trzeciego Szeregu”, w tym także redaktorów 
i drukarzy biuletynu. Wielu z nich otrzymało 
prokuratorskie sankcje i wyszło na wolność 
dopiero latem następnego roku. To wszystko 
spowodowało, że przez kilka miesięcy „So-
lidarność Podbeskidzia” nie była wydawana.

Redagowanie i druk tego biuletynu wzno-
wiła Grażyna Staniszewska zaraz po wyjściu 
na wolność wiosną 1984 roku. Od tego czasu 
zajmowała się biuletynem aż do początku 1989 
roku. W pracach redakcyjnych wspomagali ją 
między innymi Andrzej Grajewski, Teresa Sza-
frańska, Aleksandra Tyrlik, Dariusz Mrzygłód 
i Andrzej Kabat. Ostatnia trójka zajmowała się 
też – wraz z Mieczysławem Machowiakiem – 
drukiem biuletynu.

Omawiając ten podziemny, najbardziej he-
roiczny okres wydawania „Solidarności Podbe-

skidzia”, trzeba też wspomnieć o kolporterach 
biuletynu. Była to spora grupa osób, które za 
swą konspiracyjną działalność były – na równi 
z redaktorami i drukarzami – tropione przez SB, 
zatrzymywane, karane więzieniem, zwalnianiem 
z pracy, grzywnami…

Na początku 1989 roku wydawaniem „SP” 
zajął się jawny zespół w składzie: Andrzej 
Kabat, Dariusz Mrzygłód, Janusz Okrzesik 
i Artur Kasprzykowski. We wrześniu 1989 
roku ukazał się 128 numer „Solidarności 
Podbeskidzia”, kończący definitywnie okres 
podziemny tego biuletynu. Później taki ty-
tuł nosiła związkowa rubryka w bielskim ty-
godniku „Gazeta Prowincjonalna”. W maju 
1991 roku ukazał się pierwszy, nowy numer 
„SP” znowu w formie biuletynu. Zachowano 
nie tylko historyczny tytuł i winietę, ale także 
w numeracji uwzględniono poprzednie edy-
cje. Po podsumowaniu wydań „SP” z czasów 
„karnawału” i podziemia okazało się, że jest 
to już numer 153. W formie kilkukartkowego 
biuletynu „SP” ukazywała się do grudnia 1995 
roku – uzbierały się więc 62 numery.

Od 25 stycznia 1996 roku aż do początku 
2018 r. „Solidarność Podbeskidzia” ukazywała 
się jako w pełni niezależna, comiesięczna wkład-
ka do tygodnika „Kronika Beskidzka” Pierwsze 
wydanie „SP” w nowych szatach nosiło numer 
1/215. Przez pewien czas „Solidarność Podbe-
skidzia” była równolegle drukowana w „Głosie 
Ziemi Cieszyńskiej”. Gdy niezależność związko-
wej wkładki stawała się coraz bardziej zagrożona 
przez działania wydawcy z „Prasy Beskidzkiej”, 
nadszedł czas na ostatnią – jak dotąd – zmianę. 
W marcu 2018 roku „Solidarność Podbeskidzia” 
po raz pierwszy zagościła na łamach „Gazety 
Beskidzkiej”. Był to numer 2/434. Początkowo 
była to jedna, samodzielna kolumna, obecnie są 
to dwie strony, które co miesiąc trafiają do rąk 
kilkunastu tysięcy czytelników.

aRtUR KaSPRzyKOwSKi
redaktor „Solidarności Podbeskidzia”

od 1989 r.
Kolejne wcielenia podziemnej „Solidarności Podbeskidzia” – różne techniki druku, różne winiety, ale wciąż ten 
sam tytuł!

Kilka numerów „Solidarności Podbeskidzia” z lat 1980-81.
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ćwierć wieku powiatów
Ustanowione w czerwcu 1998 r. powiaty jako jednostki samorządy terytorialnego usprawniły 

funkcjonowanie państwa w wielu kluczowych dziedzinach życia społecznego. Na Zamku Królewskim  

w Warszawie świętowano jubileusz 25-lecia powstania powiatów.

Zgromadzenie jubileuszo-
we Związek Powiatów Pol-
skich zorganizował w tym 
samym miejscu, w którym 25 
lat temu samorządowcy od-
bierali z rąk premiera prof. 
Jerzego Buzka akty erekcyjne 
powiatów. To element święto-
wania ćwierćwiecza uchwa-
lenia ustawy o samorządzie 
powiatowym z 5 czerwca 
1998 r. i reformy ustrojo-
wej państwa.

– Chcemy rozwiązań stra-
tegicznych i stabilności. Nie 
może być tak, że co wybory 
zmienia się pomysł rządzą-
cych na strategiczne obsza-
ry, takie jak służba zdrowia 
czy edukacja. To wszystko 
ma znaczący wpływ na za-
rządzanie w samorządzie, 
który jest przecież organem 
prowadzącym szpitale i szko-
ły – mówił Andrzej Płonka, 
starosta bielski, a zarazem 
prezes Związku Powiatów 
Polskich na Zamku Królew-
skim w Warszawie w czasie 
okolicznościowego przemó-
wienia.

Prezes ZPP zapowiedział 
działania zmierzające do wy-
pracowania wspólnych stra-
tegii z wszystkimi partiami 

politycznymi w Sejmie oraz 
z rządem. – Chodzi o to, by 
w przyszłości po ewentual-
nej zmianie ekipy rządzącej 
zachowany był konkretny 
model funkcjonowania, czy 
to systemu ochrony zdrowia, 
czy edukacji, czy też każdego 
innego obszaru – mówił An-
drzej Płonka.

Podał przykład oświaty, 
gdzie na początku istnienia 
powiatów model edukacji 
oparty na szkole podstawowej, 
a następnie średniej, zmienio-
no wprowadzając gimnazja, 
aby w ostatnim czasie po-
wrócić do starego systemu. 
Wprowadzało to znaczące za-
mieszanie zarówno w samym 
zarządzaniu, jak i wydatkowa-
niu poważnych kwot na inwe-
stycje oświatowe.

Dlatego Związek Powiatów 
Polskich chce wykorzystać 
najbliższe wybory parlamen-
tarne i wspólnie ze wszystkimi 
partiami politycznymi uzgad-
niać kierunki działań, dba-
jąc o racjonalne rozwiązania 
prawne. – Jesteśmy najbliższej 
naszych mieszkańców, dbamy 
o wspólnoty lokalne, jakimi 
są powiaty – mówił Andrzej 
Płonka w imieniu ponad 300 

starostów i prezydentów miast 
na prawach powiatu, którzy 
tworzą Związek.

– Większość spraw naj-
łatwiej rozwiązywać na po-
ziomie lokalnym. Władze 

samorządowe razem z rządem 
to władze publiczne. Wszyst-
kie w jednakowym stopniu 
odpowiadają za naszą przy-
szłość – mówił wzruszony 
prof. Jerzy Buzek, którego 
rząd w 1998 r. ustanowił po-
wiaty jako jednostki samorzą-
du terytorialnego. Prof. Irena 
Lipowicz, przewodnicząca 
Komisji Samorządu Teryto-
rialnego i Polityki Regionalnej 
ówczesnego Sejmu, podkre-
ślała, jak ważny jest rozwój 
samorządu. – Samorząd po-
wiatowy powinien mieć wię-
cej zadań i przede wszystkim 
więcej finansów. Trzeba 
podkreślić, że powiaty zdały 
egzamin przy niewystarczają-
cym finansowaniu – mówiła.

Nowym członkiem Związ-
ku została Ostrołęka, miasto 
na prawach powiatu, co ozna-
cza, że ZPP tworzą obecnie 
302 samorządy – 290 z nich 
to powiaty ziemskie, których 
w kraju jest 314.

Podczas uroczystości na 
Zamku Królewskim wręczo-
no honorowe odznaczenia 
jubileuszowe. Wśród wyróż-
nionych tytułem „Starosta 
25-lecia” znaleźli się także 
samorządowcy z woj. śląskie-
go: Damian Mrowiec, starosta 
rybnicki wszystkich sześciu 
kadencji, Andrzej Płonka, sta-
rosta bielski pięciu kadencji, 
oraz Joachim Smyła, starosta 
lubliniecki, również przez pięć 
kadencji. (MF)

POWIAT BIELSKI

andRzeJ PłOnKa,
starosta bielski,  
prezes związku Powiatów 
Polskich:

Powiaty jako jednostki samorzą-
du terytorialnego mają swoje 
problemy, w znaczącej mierze 
wynikające z niewystarczające-
go finansowania. ale minione 
ćwierć wieku dobitnie udo-
wodniło, że potrafią zadbać o 
dziedziny, którymi przyszło im 
kierować. widać to na przykła-
dzie szkolnictwa ponadpodsta-
wowego, regionalnej służby 
zdrowia czy dróg. Jesteśmy naj-
bliżej mieszkańców, znamy ich 
potrzeby, toteż mimo trudności, 
zwłaszcza tych finansowych, 
nasze instytucje i inwestycje 

coraz lepiej dostosowane są do 
ich potrzeb.
Czego brakuje, to jasnej i sta-
bilnej wizji na poziomie ogól-
nopolskim funkcjonowania 
tych dziedzin, za które powiaty 
odpowiadają. zasady w ciągu 
tych dwóch i pół dekady wielo-
krotnie się zmieniały, czy dotyczy 
to funkcjonowania szpitali, czy 
szkolnictwa, że wspomnę dwu-
krotnie przeprowadzoną refor-
mę oświaty. zależy nam, aby z 
głównymi siłami politycznymi w 
naszym kraju uzgodnić jeszcze 
teraz, w kampanii wyborczej, 
kierunki działań w najbliższych 
latach, aby polityka samorzą-
dowa Państwa była stabilna 
niezależnie od tego, kto akurat 
sprawuje rządy.

– Chcemy rozwiązań strategicznych i stabilności w samorządzie – mówił w 
przemówieniu andrzej Płonka, starosta bielski, a zarazem prezes związku 
Powiatów Polskich.
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Starosta bielski i prezes związku andrzej Płonka z prof. Jerzym Buzkiem, 
którego rząd wprowadził reformę powiatową.

nowy rok szkolny
Ponad 1800 uczniów rozpoczę-
ło nowy rok szkolny w szkołach 
prowadzonych przez Powiat 
Bielski. Jest szansa, że mło-
dzież z czechowickiego Zespołu 
Szkół Technicznych i Liceal-
nych im. S. Staszica już w li-
stopadzie skorzysta z nowej sali 
gimnastycznej. To największa 
obecnie oświatowa inwestycja 
w powiecie bielskim.

Nabór do pierwszych klas, ze 
względu na kolejny rok prawie 
podwójnego rocznika (szkołę 
podstawową kończyli ucznio-
wie, którzy rozpoczęli naukę 
w wieku 7 i 6 lat), okazał się 
lepszy niż poprzedni. W czecho-
wickim ZSTiL kandydatów było 
tylu, że otwarto 8 pierwszych 
klas technikum, a w szkole bran-
żowej I stopnia – 5 pierwszych 
klas. To o 2 oddziały więcej, 
niż przed rokiem. W technikum 
najbardziej oblegane kierunki to 
multimedia i fotografia oraz tra-
dycyjnie informatyka i logistyka.

W Liceum Ogólnokształcą-
cym im. M. Skłodowskiej-Curie 
w Czechowicach-Dziedzicach 
młodzież rozpoczyna naukę w 4 

pierwszych klasach, podobnie 
jak rok temu. W Powiatowym 
Zespole Placówek – Szkole Mi-
strzostwa Sportowego Szczyrk 
przybędzie 25 nowych kandy-
datów do medali w dyscypli-
nach zimowych. Naukę zawodu 
w czechowickim Zespole Szkół 
Specjalnych nr 4 rozpocznie 
11 osób.

Dyrektorzy placówek skar-
żą się na brak nauczycieli. – 
Największy problem od lat 
mamy z nauczycielami zawo-
du. W naszej „resortówce” 
młodzież szkoli ośmiu emery-
towanych nauczycieli, szuka-
my nowych, ale ich po prostu 
nie ma – mówi Dorota Nikiel 
z Zarządu Powiatu. Dodaje, że 
dzięki zmianie w przepisach 

w tym roku szkolnym sobie po-
radzą. – Ministerstwo edukacji 
wydało zgodę, żeby nauczyciel 
miał więcej godzin niż 1,5 eta-
tu. W efekcie mamy ponad 30 
pedagogów, którzy mają prawie 
2 etaty – mówi Dorota Nikiel.

Największa obecnie inwe-
stycja oświatowa w powiecie 
bielskim – budowa sali gim-
nastycznej przy ZSTiL jest 
na ukończeniu. Jest szansa, że 
lekcje wychowania fizycznego 
w nowym obiekcie ruszą jeszcze 
w listopadzie. Jak mówi dyrek-
tor placówki Paweł Urbańczyk, 
dzięki temu młodzież nie będzie 
kończyła zajęć późnym popo-
łudniem. – Ze względu na dużą 
liczbę pierwszoklasistów w no-
wym roku szkolnym pewnie nie 
wszyscy odczują jeszcze popra-
wę – dodaje. (MF)

przyByło 
taBoru
Cztery nowe 10-metrowe 
autobusy marki Solaris 
wzmocnią tabor Komuni-
kacji Beskidzkiej. Zakup 
był możliwy dzięki dofinan-
sowaniu z rządowego pro-
gramu Polski Ład. Pojazdy 
przed wyjazdem na drogi 
przeszły rejestrację i zostały 
wyposażone w kasy biletowe 
w kabinie kierowcy.

Jak wyjaśnia Seweryn 
Kobiela, przewodniczący Za-
rządu Beskidzkiego Związku 
Powiatowo-Gminnego, są to 
autobusy typu „mini”, które 
mogą pomieścić 80 pasaże-
rów, są zasilane olejem na-
pędowym, spełniając przy 
tym najwyższą normę emi-
sji spalin Euro 6. Autobusy 
są wyposażone w klimatyza-
cję oraz udogodnienia dla pa-
sażerów niepełnosprawnych, 
matek z dzieckiem oraz osób 
starszych: są niskopodłogo-
we, mają wyznaczone miej-
sce na wózek inwalidzki, jest 

też miejsce dla psa przewod-
nika.

Koszt zakupu to 5,6 mln 
zł, z czego 4 mln zł pochodzi 
z programu rządowego Polski 
Ład. Resztę dołożyły samo-
rządy, które tworzą Związek. 
– Cieszę się, bo mamy sta-
bilną sytuację, jeśli chodzi 
o samą spółkę Komunikacja 
Beskidzka, która wozi miesz-
kańców. A nasze samorządy, 
w tym powiat bielski, które 
tworzą Związek, uczestniczą 
w pozyskiwaniu środków ze-
wnętrznych, a gdy jest taka 
potrzeba potrafią dołożyć 
brakującą kwotę, by wymie-
niać systematycznie tabor 
– mówi starosta bielski An-
drzej Płonka.

Starosta dodaje, że rośnie 
liczba przewożonych przez 
Komunikację Beskidzką 

mieszkańców. Tylko w 2022 
r. było to ok. 4 mln pasaże-
rów. – To chyba najlepiej 
świadczy o tym, że wizerunek 
starego PKS powoli odchodzi 
w zapomnienie – kwituje An-
drzej Płonka.

Nowe autobusy zastąpią 
najstarsze mniejsze pojaz-
dy. Tabor Komunikacji Be-
skidzkiej liczy obecnie 115 
autobusów, z czego najstar-
sze pochodzą z początku XXI 
wieku. Warto przypomnieć, 
że Beskidzki Związek Po-
wiatowo-Gminny powstał 
w 2017 r. z inicjatywy samo-
rządów powiatu bielskiego, 
po czym przejął spółkę PKS 
w Bielsku-Białej S.A. wraz 
z całym majątkiem. Obecnie 
związek tworzy 11 samorzą-
dów, spoza powiatu bielskie-
go także Kęty. (MF)Fo
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WYDARZENIA

inwestycje zmieniają  
oBlicze regionu

Ostatnie lata to czas intensywnego rozwoju Polski, także gmin i powiatów na południu województwa 

śląskiego. – Jako kraj dokonaliśmy ogromnego skoku, wystarczy uświadomić sobie, jak bardzo zmieniło 

się nasze otoczenie, przybyło dróg, nowoczesnej infrastruktury, obiektów użyteczności publicznej. Cieszę 

się, że jako wicewojewoda śląski mogłem wspomóc ten rozwój, ściśle współpracując zarówno z rządem, 

jak i samorządami naszego regionu – podkreśla Jan Chrząszcz, od ośmiu lat wicewojewoda śląski.

Inwestycje w infrastruktu-
rę, budownictwo czy edukację 
to bardzo kosztowne przedsię-
wzięcia, a przecież to od nich 
zależy jakość życia mieszkań-
ców każdego regionu. Z pomo-
cą przychodzą liczne rządowe 
programy, które od 2016 r. sa-
morządom i mieszkańcom ofe-
rują różnorakie dofinansowanie 
i wsparcie. Powiaty, takie jak 
bielski czy cieszyński, wielo-
krotnie miały okazję korzystać 
z rządowych inicjatyw, służą-
cych poprawie warunków życia 
mieszkańców regionu. Powiat 
bielski wraz z gminami w tym 
czasie łącznie otrzymał blisko 
1,7 mld zł wsparcia rządowe-
go, wsparcie na terenie powiatu 
cieszyńskiego wyniosło z kolei 
1,5 mld zł, m.in. ok. 270 mln zł 
dotacji na takie inwestycje, jak: 
Centrum Edukacyjno-Kultural-
ne „U Kossaków” w Górkach 
Wielkich (13 mln zł wsparcia), 
rozbiórka istniejącego i budowa 
nowego mostu nad rzeką Wi-
słą w ramach rozbudowy dro-
gi powiatowej w Drogomyślu 
(5 mln zł dofinansowania), czy 
modernizacja kompleksu lek-
koatletycznego w Cieszynie (2 
mln zł wsparcia).

kluczowe 
połączenie Drogowe

Rządowy Program Budowy 
Dróg Krajowych od początku 
stanowi istotne narzędzie do 
realizacji dużych i zarazem 
ważnych inwestycji. Jego ce-
lem jest przede wszystkim 
stworzenie spójnej sieci dróg 
krajowych, która zapewni 
sprawne funkcjonowanie dro-
gowego transportu osobowego 
i towarowego. W wojewódz-
twie śląskim jedną z najbar-
dziej kluczowych obecnie 
inwestycji, objętych tym pro-
gramem, jest budowa drogi 
ekspresowej S1 na odcinku 
obwodnicy Węgierskiej Górki. 
Trasa ma szczególne znacze-
nie nie tylko dla mieszkańców 
województwa śląskiego, ale 
także dla tranzytu z centralnej 
Polski na Słowację i do państw 
Europy Południowej. Zapewni 
bezpośrednie oraz szybkie po-
łączenie na trasie Bielsko-Bia-
ła – granica polsko-słowacka 

(Zwardoń) – Svrcinovec (po-
wiat Czadca, Słowacja), a dalej 
przez Słowację, poprowadzi na 
Węgry i Bałkany. Warto pod-
kreślić, że wartość inwestycji 
wynosi blisko 1,4 mld zł.

Prace związane z budową S1 
trwają pełną parą. Niedawno, 
14 września, odbyła się ope-
racja przebicia ostatniej nawy 
w tunelu drążonym w masywie 
Baraniej Góry. Był to kolejny 
etap, przybliżający do zakoń-
czenia inwestycji. – To kolejny 
milowy krok w stronę społecz-
no-gospodarczego rozwoju 
regionu. W przypadku tej in-
westycji wielu nie wierzyło, że 
można się podjąć takiego trud-
nego inżynieryjnie wyzwania, 
jakim było wydrążenie metodą 
górniczą ogromnych, długich 
tuneli. Obejście z wykorzysta-
niem tuneli przyniesie jednak 
ulgę mieszkańcom Węgier-
skiej Górki obecnie narażo-
nym na bardzo intensywny 
ruch ciężkich pojazdów. Po 
okresie zaawansowanych prac 
dzisiaj możemy cieszyć się 
z następnej inwestycji, która 
ukazuje, jak efektywnie zmie-
nia się infrastruktura drogo-
wa w województwie śląskim, 
wysuwając na pierwszy plan 
bezpieczeństwo i oczekiwania 
mieszkańców oraz komfort po-
dróży – mówi wicewojewoda 
Jan Chrząszcz.

Warto wspomnieć, że trwa-
ją również prace nad dokoń-
czeniem drogi ekspresowej S1 
w innej jej części – na obwod-
nicy Bielska-Białej. W tym 
wypadku to element całego 

długiego i budowanego od 
podstaw połączenia Bielska 
z Aglomeracją Górnośląską. 
Cały nowy odcinek tej śląskiej 
ekspresówki ma być gotowy 
w drugim kwartale 2025 roku.

mieszkania 
z rząDowym 
wsparciem

Jednym z ważnych ele-
mentów rozwoju regionu jest 
tworzenie nowych domów 
mieszkalnych i związanej 
z tym przestrzeni. Przykła-
du inwestycji w tym zakresie 
można szukać np. w gminie 
Pszczyna, gdzie na budowę 
budynków socjalnych i ko-
munalnych pozyskano prawie 
50 mln zł z rządowego progra-
mu Funduszu Dopłat z Banku 
Gospodarstwa Krajowego. 
W ostatnim czasie minister 
funduszy i polityki regional-
nej Grzegorz Puda oraz wice-
wojewoda śląski Jan Chrząszcz 
wizytowali dwie inwestycje 
mieszkalne w tej gminie. Przy 
okazji ogłoszono, że Pszczy-
na otrzyma kolejne pieniądze 
w kwocie ponad 10,3 mln zł 
na budowę dwóch następnych 
budynków mieszkalnych.

Z tego samego rządowe-
go wsparcia, czyli z Funduszu 
Dopłat, korzysta także Bielsko-
-Biała, które w ostatnich dniach 
otrzymało informację o przy-
znaniu 13,5 mln zł na budowę 
205 lokali komunalnych. Dzięki 
temu w mieście będzie więcej 
mieszkań dla osób z niskimi do-
chodami i zagrożonych wyklu-

czeniem społecznym. Łącznie 
z Funduszy Dopłat Bielsko-Bia-
ła otrzymała już ponad 63 mln 
zł dofinasowania na budowę 
mieszkań komunalnych.

Warto przy tej okazji wspo-
mnieć o wsparciu samorządów 
gruntami Skarbu Państwa. – 
Gminy potrzebują nowych 
terenów na własne potrzeby 
społeczne. Zawsze w takich 
wypadkach nasza admini-
stracja wychodziła naprzeciw 
oczekiwaniom samorządów 
w ważnych dla mieszkańców 
przedsięwzięciach – wyja-
śnia wicewojewoda.

inwestujemy  
w rozwój Dzieci

– Jednym z ważniejszych ce-
lów, jakie od początku przyjął 
rząd, było wspieranie polskich 
rodzin. I tego wsparcia również 
nie brakowało w naszym regio-
nie. To widać chociażby po po-
wstających nowych żłobkach 
czy przedszkolach – wymienia 
wicewojewoda Jan Chrząszcz. 
W zakresie pomocy gminom 
w budowie nowych żłobków 
funkcjonuje jeden ze sztanda-
rowych rządowych programów 
Maluch+. W samym powiecie 
bielskim na stworzenie i utrzy-
manie miejsc dla najmłodszych 
mieszkańców przeznaczono 
z  tego programu w ostatnich 
latach ponad 5 mln zł. Nowe 
obiekty powstały m.in. w Wila-
mowicach, Czechowicach-Dzie-
dzicach, Bestwinie. Ze wsparcia 
rządowego skorzystały także 
gminy w powiecie cieszyńskim, 

które pozyskały łącznie 2,2 mln 
zł z programu Maluch+. Dzięki 
temu Wisła i Zebrzydowice wy-
budują nowe żłobki.

W tworzeniu przedszkoli 
pomaga z kolei m.in. Rządowy 
Fundusz Polski Ład Program 
Inwestycji Strategicznych. 
Dofinansowanie z Funduszu 
sprawia, że budowa przedszko-
li staje się możliwa, a dzięki 
temu zwiększa się dostęp do 
publicznych placówek oświa-
towych, świadczących opiekę 
nad dziećmi w wieku od 3 do 
lat 6. Przykładem jest tu gmina 
Goleszów, w której powstanie 
nowego przedszkola połączo-
no z rozbudową szkoły dzięki 
ponad 7,6 mln zł otrzymanym 
ze wspomnianego programu.

Ale nie zapomniano tak-
że o potrzebach najstarszych 
mieszkańców i utrzymaniu ich 
aktywności społecznej. Dla 
nich bowiem został stworzony 
program Senior+ sprawdzający 
się w tych gminach, które zde-
cydowały się na jego realiza-
cję. Dotyczy to m.in. powiatu 
bielskiego, na terenie którego 
na powstanie placówek tego 

typu przeznaczono łącznie po-
nad 600 tys. zł dotacji.

zDrowie  
w centrum uwagi

Niezwykle ważnym elemen-
tem jest również bezpieczeń-
stwo zdrowotne. I tutaj także 
zdecydowanie wzrosły środki 
na ochronę zdrowia mieszkań-
ców. Od 2016 r. na Podbeski-
dzie trafiło blisko 30 karetek 
pogotowia oraz wiele sprzętu 
ratującego życie i zdrowie pa-
cjentów. Łącznie inwestycje 
w tym zakresie można szaco-
wać na kilkadziesiąt milionów 
złotych. Bielsko-Biała otrzymało 
właśnie informację o ponad 9,2 
mln zł wsparcia z Ministerstwa 
Zdrowia na modernizację Szpi-
talnego Oddziału Ratunkowego. 
Środki te zostaną przeznaczone 
na zakup nowego sprzętu me-
dycznego i remonty pracowni 
leczniczych. – Dzięki temu po-
prawi się jakość świadczeń na 
SOR oraz skróci się ścieżka dia-
gnostyczna i leczenia pacjentów 
w stanie zagrożenia życia – pod-
kreśla Jan Chrząszcz. (R)

w Mesznej w gminie wilkowice ze wsparciem finansowym rządu powstało 
przedszkole.

Jan ChRząSzCz,
i wicewojewoda Śląski:

do zadań wicewojewody należy 
reprezentowanie rządu, co m.in. 
oznacza komunikowanie na szcze-
bel centralny potrzeb naszego re-
gionu, oczekiwań mieszkańców i 
samorządów. w takiej wzajemnej 
współpracy w ciągu ostatnich 
ośmiu lat możliwe było zarówno 
przeprowadzenie wielkich in-
westycji strukturalnych, kluczo-
wych dla funkcjonowania całego 
Państwa, jak i tych mniejszych, 
ważnych dla codziennego życia 
mieszkańców gmin i powiatów.
w tym pierwszym przypadku mam 
na myśli m.in. budowę kluczowych 
tras, drogowych i kolejowych, jakie 

przebiegają przez nasz region, tak-
że inwestycje w bezpieczeństwo. 
w drugim – inwestycje samorzą-
dów, a więc modernizację i budo-
wę lokalnych dróg, szkół i innych 
obiektów użyteczności publicznej. 
Od ośmiu lat, przejeżdżając niemal 
codziennie przez różne części na-
szego regionu, widzę ten znaczą-
cy postęp. Bardzo się cieszę, także 
jako bielszczanin i mieszkaniec 
tego terenu, że mogę wspierać 
ten rozwój. Owocna współpraca z 
samorządami zawsze była w cen-
trum mojej uwagi. nowe przedsię-
wzięcia poprawiają warunki życia 
w regionie, a województwo stale 
się rozwija i dąży do zwiększania 
swojej atrakcyjności i potencjału 
gospodarczego.

w ostatnim czasie na Podbeskidzie trafiło blisko 30 karetek pogotowia 
oraz wiele sprzętu ratującego życie i zdrowie pacjentów.
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wicewojewoda Jan Chrząszcz podczas prac przy budowie tunelu na obejściu węgierskiej Górki drogi ekspresowej S1.
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wyjątkowa Dożynkowa atmosfera
To było radosne świętowanie całej gminnej społeczności – w sobotę 10 września do Bestwinki  

zawitały dożynkowe uroczystości.

Współczesne dożynki wcale 
nie muszą być nudne i o tym 
przekonali się wszyscy, którzy 
na gminne święto się wybra-
li. Nawiązano rzecz jasna do 
uroczystości organizowanych 
w dawnych latach, ale zadbano 
również o wzbogacenie wyda-
rzenia o nowoczesne elemen-
ty. Obok koni w dożynkowym 
korowodzie, prowadzącym na 
tereny sportowo-rekreacyjne 
KS Bestwinka, łatwo dostrzec 
można było przeróżne maszy-
ny rolnicze. Przystrojono na tą 
okoliczność traktory, kombaj-
ny i samochody, nie zabrakło 
akcentów rybackich i łowiec-
kich, a asystę zapewniły stra-
żackie wozy bojowe. Także 
przydomowe dekoracje ze sło-

my, warzyw i owoców wzbu-
dzały zainteresowanie.

Mszę świętą dziękczynną za 
tegoroczne zbiory odprawił ks. 
proboszcz Józef Baran, kieru-
jąc ważne słowa pod adresem 
tych, którzy uświetnili swoją 
pracą i obecnością dożynki 
w Bestwince. Podczas litur-
gii oprawę muzyczną zapew-
nił Regionalny Zespół Pieśni 
i Tańca „Bestwina” wspólnie 
z Orkiestrą Dętą Gminy Be-
stwina z siedzibą w Kanio-
wie. Tradycyjne przekazanie 
chleba oraz wieńców odbyło 
się z udziałem wójta Artura 
Beniowskiego, natomiast sta-
rostowie Joanna i Łukasz Greń, 
właściciele gospodarstwa 
szkółkarskiego nagrodzone-

go przez Urząd Marszałkow-
ski w konkursie „Piękna Wieś 
Województwa Śląskiego”, oraz 
reprezentanci sołectw – ofia-
rowali dary natury, płody rol-
ne i domowe wyroby. Poczty 
sztandarowe wystawili straża-
cy, pszczelarze i myśliwi.

Krótki koncert orkiestry 
dętej stał się wstępem do czę-
ści oficjalnej z udziałem za-
proszonych gości. Tę część 
dożynek poprowadził znaw-
ca kultury regionalnej Sławo-
mir Ślósarczyk. Uczestniczyli 
w niej m.in. minister funduszy 
i polityki regionalnej Grze-
gorz Puda, posłowie Mirosła-
wa Nykiel, Małgorzata Pępek, 
Mirosław Suchoń i Przemy-
sław Koperski, wicewojewo-

da śląski Jan Chrząszcz oraz 
wicestarosta bielski Andrzej 
Kamiński. Zgodnie ze zwy-
czajem odbyło się również 
przekazanie sierpa jako sym-
bolu dożynek kolejnemu or-
ganizatorowi, którym w roku 
następnym będzie sołec-
two Bestwina.

Dożynkom towarzyszyła 
wystawa historycznych zdjęć 
przygotowanych i opraco-
wanych merytorycznie przez 
przewodniczącą Towarzystwa 
Miłośników Ziemi Bestwiń-
skiej Dorotę Surowiak. Inna 
ekspozycja zaprezentowała 
dorobek grupy artystów pla-
styków „Jaskółka”. Ofertę ga-
stronomiczną oferowały liczne 
stoiska, m.in. Koło Gospo-

dyń Wiejskich w Bestwince, 
a także gospodarstwo rybac-
kie Janusza Pająka, a radosną 

zabawę taneczną poprowadziły 
zespoły „Tyrolia Band” oraz 
„Dynamika”. (Sl)

gmINA BESTWINA

aRtUR BeniOwSKi,
wójt gminy Bestwina:

dożynki co roku odbywają się w 
innym sołectwie, ale za każdym 

razem to nasze gminne święto. 
wspólnie dziękujemy za plony i 
cieszymy się z wykonanej pracy, z 
której wielu z nas korzysta. Uwa-
żam za szczególnie wartościowe, 
że sami mieszkańcy dbają o to, 
aby dożynkowe uroczystości miały 
swoją wyjątkową atmosferę. to 
nie tylko rolnicy, ale także hodow-
cy, rybacy, wędkarze, pszczelarze, 
sadownicy, szkółkarze, myśliwi i 
reprezentacje przeróżnych innych 
środowisk. długimi tygodniami 
do tego wydarzenia starannie się 
przygotowują, a tym bardziej w 
rzeczywistości już po pandemii 
chętnie się spotykają i świetnie 
bawią.
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kaniowska Dominacja

Aż trzy drużyny UKS Set 
Kaniów powróciły z medalo-
wymi zdobyczami ze Szczeci-
na, gdzie w połowie września 
przeprowadzone zostały 26. 
Mistrzostwa Polski Seniorów 
i 4. Mistrzostwa Polski Mło-
dzików w kajak polo.

Nie od dziś wiadomo, że 
dyscyplina sportu, z której 
Kaniów słynie na skalę wy-
kraczającą daleko poza region, 
przynosi tutejszemu klubowi 
wiele sukcesów. Mistrzostwa 
z 16 i 17 września w Szcze-
cinie, rozegrane na przystani 
Centrum Żeglarskiego na je-
ziorze Dąbie, są tego najlep-

szym przykładem. Seniorki 
i seniorzy wywalczyli krążki 
złote, a młodzicy – brązowe. 
Niewiele zabrakło do podium 
drugiej drużynie seniorów 
UKS Set, którzy sklasyfikowa-
ni zostali na miejscu czwartym.

Odnotować należy, że 
w meczach finałowych senior-
ki pokonały MOSW Choszcz-
no, seniorzy – Team Poznań, 
natomiast młodzicy w konfron-
tacji o brąz wygrali z Powiślem 
Warszawa. Nie zabrakło w na-
stępstwie turnieju w kajak polo 
pozytywów indywidualnych. 
Hanna Sojka zdobyła najwię-
cej bramek w rywalizacji ko-
biet, a wypożyczona do klubu 

Kanu Katowice Kaja Gruszka 
sięgnęła po tytuł mistrzyni kra-
ju wśród młodziczek.

SKłady MedalOwyCh dRUżyn  
UKS Set Kaniów:
SeniORKi: Klaudia Sachmerda, 
Monika Pacyga, Sandra Pilarz, 
dominika Sojka, hanna Sojka, Maja 
Pyjas, amelia ewiak, Katarzyna 
Kalina, natalia Pacyga.
SeniORzy: łukasz Pilarz, Bartłomiej 
dawidek, Paweł Michalec, arkadiusz 
Pilarz, Karolis latauskas, Miklos 
timar, Colin weber, Jerry Mansner.
MłOdziCy: Sebastian Szafarczyk, 
adam Mirecki, Kacper Gandor, 
Mateusz Borlicki, Robert Sołdra, 
adam Sołdra. (Sl)

coś więcej niż taniec
Charytatywny Maraton 
Zumba Fitness, którego 
druga edycja odbyła się 
w sobotę 16 września w Be-
stwinie, spełnił wszystkie 
istotne założenia przyjęte 
przez organizatorów.

Ten najważniejszy aspekt 
związany z wydarzeniem 
wiązał się z pomocą dla 
Hani Wróbel, pięciolet-
niej mieszkanki Bestwiny, 
która od urodzenia zmaga 
się z przeciwnościami losu 
wskutek poważnych scho-
rzeń. Tylko żmudna i syste-
matyczna rehabilitacja może 
pomóc dziewczynce, na to 
jednak potrzeba wielkich 
nakładów finansowych. 
Wszystkie zebrane tego dnia 
datki, z nabycia losu na lo-
terię fantową, posilenia się 
żurkiem czy ciastem, bądź 
zamówienia kawy, przezna-
czono właśnie na szczytny 
cel. Uzbierano kilkadziesiąt 
tysięcy złotych, co świadczy 
o obecnej wśród mieszkań-
ców gminy Bestwina chęci 
bezinteresownego pomaga-
nia.

II Charytatywny Maraton 
Zumba Fitness w Bestwinie, 
przeprowadzony przy licz-
nym wsparciu firm i insty-
tucji, pełen był rozmaitych 
atrakcji. Otwarcia imprezy 
dokonali instruktorka zumby 
i innych tańców, prowadzą-
ca zajęcia dla dzieci, mło-
dzieży i dorosłych Patrycja 
Rąba-Goryczko, wójt gminy 
Bestwina Artur Beniowski 
oraz dyrektor Zespołu Szkol-
no-Przedszkolnego w Be-
stwinie Angelika Gościk. Na 
scenę zaproszono też samą 
Hanię z rodzicami, a tuż po 
wystąpiły także przedszkolaki 

z grupy, do której uczęszcza 
dziewczynka. W dalszej czę-
ści wydarzenia można było 
wyszaleć się w dmuchanym 
zamku, delektować się watą 
cukrową, pooglądać samo-
chód strażacki, wylosować 
wartościowe nagrody włącz-
nie z wycieczką do słynnego 
Saint-Tropez i – oczywiście 
– również zatańczyć energe-
tyczną zumbę pod okiem pro-
fesjonalnych instruktorów. 
Nic dziwnego, że szkolna 
sala gimnastyczna wypełniła 
się po brzegi, a prowadzący 
tańce proponowali przeróżne 
układy przy muzyce. (R/Sl)

Reprezentanci UKS Set Kaniów w kajak polo mieli spore powody do radości podczas wrześniowych zawodów 
rangi mistrzowskiej.
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oDwiert wóD geotermalnych
Wysokie na 36 metrów urządzenie wiertnicze, tzw. wiertnia, stanęło na betonowym utwardzeniu na gminnej działce w Grodźcu. Lada dzień rozpoczną się 

wiercenia w poszukiwaniu źródeł geotermalnych.

– To już ten moment, gdy 
wyłoniona w przetargu firma 
rozpocznie wiercenia do głę-
bokości nawet 2 kilometrów. 
Czekaliśmy na tę chwilę wie-
le lat, bo dotarcie do ciepłych 
źródeł może poszerzyć moż-
liwości rozwoju całej naszej 
gminy, a nawet regionu. Już za 
kilka tygodni się o tym prze-
konamy – mówi wójt gmi-
ny Jasienica Janusz Pierzyna, 
pomysłodawca i niestrudzony 
organizator projektu, jakim 
jest „Jasienicki Kurort Zam-
kowy”, którego wiercenia są 
jednym z elementów. Kurort, 
wykorzystując przyrodnicze 
i historyczne walory Grodźca 
i okolicy, m.in. odrestaurowany 
zamek i pagórkowatą okolicę, 
która w znacznej części zacho-
wała swój naturalny charakter, 
ma umożliwić rozwój branży 
turystycznej i rehabilitacyjnej.

Właśnie ciepłe źródła ujęte 
w basenowym kompleksie bal-
neoterapii mają stanowić główną 
atrakcję, przyciągającą kuracju-
szy i turystów. A wiele wskazu-
je na to, że właśnie w Grodźcu 
są bogate złoża wód geotermal-
nych. Wskazuje na to opracowa-
nie z 1999 r., jakie na zlecenie 
wójta Janusza Pierzyny wyko-
nał prof. Julian Sokołowski. 

W kolejnych latach przygoto-
wując się do realizacji projektu 
wójt doprowadził w 2004 r. do 
zakupu przez Gminę Jasienica 
działki o powierzchni 5,5 hekta-
ra, a następnie rozpoczął starania 
o pozyskanie środków na bar-
dzo kosztowne wiercenia. Udało 
się to w 2021 r., gdy wójt uzy-
skał dofinansowanie z programu 
„Udostępnianie wód termalnych 
w Polsce” Narodowego Fundu-
szu Ochrony Środowiska i Go-
spodarki Wodnej w wysokości 
14 866 786 zł na wykonanie 
w latach 2021-2024 otworu po-
szukiwawczo-rozpoznawczego 
wód termalnych „Jasienica GT-
1” do głębokości prawie 2 km.

Po formalnym wyborze naj-
pierw firmy Wiertconsulting Sp. 
z o.o., będącej Inżynierem Kon-
traktu, a następnie wykonawcy 
– Exalo Drilling S.A., w ponie-
działek 31 lipca wójt Janusz 
Pierzyna uroczyście przekazał 
działkę w Grodźcu jako teren, 
na którym zostanie wykonany 
odwiert. W ramach prac przygo-
towawczych została ukończona 
budowa utwardzonego betono-
wymi płytami tymczasowego 
placu, gdzie zostanie zamon-
towane urządzenie wiertnicze 
o wysokości 36 m. Ponadto, na 
placu zostały ustawione towa-

rzyszące inwestycji tymczasowe 
obiekty budowlane, niezbędne 
do wykonania robót geologicz-
nych, m.in. obiekty kontenero-
we, zbiorniki, urządzenia.

Wiercenie będzie reali-
zowane metodą obrotową 
z zastosowaniem urządzenia 
wiertniczego i płuczki wiert-
niczej odpowiedniej do rodzaju 
skał. Projekt obejmuje również 
wykonanie po odwiercie doku-
mentacji hydrogeologicznej, 

zawierającej wyniki badań 
polowych i laboratoryjnych. 
Dokumentacja będzie zawie-
rać także opis budowy geolo-
gicznej oraz analizy warunków 
hydrogeologicznych. Wyko-
nawca będzie miał za zadanie 
wykonanie odwiertu i opraco-
wanie dokumentacji wiertni-
czej. Bazując na uzyskanych 
danych z badań geofizycznych 
i wykonanych testach w otwo-
rze, a także na wynikach badań 

laboratoryjnych z uzyskanych 
rdzeni wiertniczych i próbek 
– zostanie opracowana przez 
Inżyniera Kontraktu dokumen-
tacja hydrogeologiczna. Ten 
komplet dopiero będzie stano-
wić podstawę do zatwierdzenia 
zasobów wód termalnych oraz 
do wystąpienia o koncesję na 
ewentualną eksploatację.

Po zakończeniu prac wiert-
niczych wszystkie obiekty 
tymczasowe zostaną usunięte, 

oa teren będzie zrekultywowa-
ny. (UGJ)

gmINA jASIENICA

choDnik Dla Bezpieczeństwa
Zakończono budowę nowego chodnika 
przy ul. Kościelnej w Jasienicy. Szero-
ki trotuar znacznie podniósł bezpieczeń-
stwo pieszych.

Chodnik szeroki na 2 metry powstał wzdłuż 
ul. Kościelnej w Jasienicy pomiędzy kościołem 
rzymskokatolickim św. Jerzego a nową czę-
ścią cmentarza parafialnego. – Chodnik to naj-
ważniejsza część tej inwestycji, bo przy okazji 
została poszerzona też jezdnia na tym odcin-
ku do 5 metrów. Całość znacząco poprawiła 
bezpieczeństwo, przede wszystkim pieszych. 
To ważne, bowiem z tego odcinka korzystają 
zarówno wierni, zmierzający na msze święte, 

jak i osoby udające się na cmentarz – wyjaśnia 
wójt gminy Jasienica Janusz Pierzyna.

Wójt zwraca uwagę, że choć ruch na ul. 
Kościelnej przybiera duże natężenie tylko 
okresowo, to właśnie w takich godzinach prze-
jeżdżające samochody stanowiły duże zagro-
żenie dla pieszych. Dobudowanie chodnika 
znacznie tę sytuację poprawiło.

Wraz z poszerzeniem drogi i budową chod-
nika dodatkowo trzeba było przestawić pięć 
istniejących słupów oświetlenia ulicznego, 
a także przełożyć sieć teletechniczną. Chod-
nik został wykonany z kostki brukowej. Całość 
prac kosztowała 321 619,04 zł, została wyko-
nana podczas wakacji. (UGJ)

upamiętnienie pomorDowanych
W środę 23 sierpnia na tere-
nie Starej Prochowni w Mię-
dzyrzeczu Górnym odbyło 
się uroczyste odsłonięcie po-
mnika poświęconego pamię-
ci dziesięciu bezimiennych 
Polaków, którzy zostali roz-
strzelani przez Niemców 
w czerwcu 1942 roku.

Jak podkreśla wójt Janusz 
Pierzyna, dzięki staraniom 
Gminy Jasienica doszło do 
godnego uczczenia ofiar woj-
ny na Starej Prochowni. Akt 
odsłonięcia obelisku dokonali 
wójt Janusz Pierzyna, Danu-
ta Mikoda z Instytutu Pamię-
ci Narodowej w Katowicach, 
wiceminister rodziny i polity-
ki społecznej Stanisław Szwed 
oraz posłowie Przemysław 
Drabek i Mirosław Suchoń. 
Krzysztof Wieczerzak, za-
stępca wójta gminy Jasienica, 
przedstawił kontekst historycz-
ny działań wojennych w okre-
sie II wojny światowej na 
terenie Międzyrzecza w Gmi-
nie Jasienica, ze szczególnym 
uwzględnieniem miejsc kaźni 
i pamięci, wykorzystując ma-

teriały historyczne opracowane 
przez dr. Jerzego Polaka.

Po poświęceniu pomnika 
złożono kwiaty pod monu-
mentem. Podniosłym momen-
tem uroczystości był również 
apel poległych i salwa hono-
rowa oddana przez żołnierzy 
z 18. Batalionu Powietrzno-
desantowego z Bielska-Białej. 

Uroczystościom towarzyszy-
ła Orkiestra Reprezentacyjna 
Gminy Jasienica Blach Kapela 
pod batutą Tadeusza Rozumka.

Wydarzenie zostało zorga-
nizowane przez Oddziałowe 
Biuro Upamiętniania Walk 
i Męczeństwa IPN w Katowi-
cach oraz Urząd Gminy w Ja-
sienicy. (UdJ)

Fo
to

: M
at

. U
g 

Ja
Sie

ni
ca

Fo
to

: M
at

. U
g 

Ja
Sie

ni
ca

JanUSz PieRzyna,
wójt gminy Jasienica:

Już za kilka tygodni dowiemy 
się, czy nasze wieloletnie sta-
rania o dotarcie do źródeł geo-
termalnych zostaną uwieńczone 
sukcesem. Będziemy wiedzieć, 
czy pod ziemią są gorące źródła, 
na jakiej głębokości się znajdu-
ją, i o jakiej temperaturze oraz 
czy mają i jakie właściwości 
lecznicze. Ciepłe źródła to za-
wsze skarb, w zależności od ich 
obecności i jakości będziemy 
mogli ustalić co dalej, jak je 
wykorzystać.
liczę, że staną się podstawą do 
rozwoju turystyki i branży reha-
bilitacyjnej na naszym terenie. 
Kompleks basenów z ciepłą, 
leczniczą wodą na pewno będzie 
magnesem przyciągającym tu-
rystów, toteż pojawią się bran-
żowi inwestorzy, a wraz z nimi 
nowe miejsca pracy i przedsię-
biorczość, pozwalająca pozyski-
wać stałe wpływy do budżetu 
Gminy. ale mam też nadzieję, że 
energia z ciepłej wody pozwoli 
w całej okolicy na wykorzysta-
nie jej do ogrzewania domów. 
to bardzo realne korzyści, więc 
czekamy na efekty prac wiertni.

wójt Janusz Pierzyna składa wieniec pod pomnikiem rozstrzelanych 
Polaków.

Rozbudowa ul. Kościelnej objęła budowę chodnika i poszerzenie jezdni.
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gmINA jAWORZE

z wDzięcznością Dla rolników i strażaków
Tegoroczny Jaworzański Wrzesień był nie tylko okazją do podziękowania za obfitość plonów. W piękną  

i słoneczną niedzielę 10 września świętowano również 150-lecie Ochotniczej Straży Pożarnej Jaworze.

Dożynki gminne, a więc 
XXXV Jaworzański Wrze-
sień, miały rzecz jasna swoje 
tradycyjne obrzędy. Po mszy 
św. ulice Jaworza przemierzył 
korowód, a wraz z nim barw-
nie przyozdobione najrozma-
itsze pojazdy. Uczestnicy, 
m.in. rolnicy, przedstawiciele 
placówek oświatowych, repre-
zentanci stowarzyszeń i organi-
zacji działających w Jaworzu, 
przedsiębiorcy, przedstawi-
ciele Beskidzkiego Zespołu 
Leczniczo-Rehabilitacyjnego 
oraz Młodzieżowego Ośrod-
ka Wychowawczego, dotarli 
do amfiteatru, gdzie witał ich 
przewodniczący Rady Gminy 
Zbigniew Putek. Następnie od-
było się nabożeństwo ekume-
niczne, a po nim ceremoniał 
z udziałem gazdów, który-
mi zupełnie nieprzypadkowo 
byli w tym roku Czesław Mal-
char, prezes OSP Jaworze, oraz 
wiceprezes jednostki Danuta 
Pawlus. Wieniec dożynko-
wy, a także bochenek chle-

ba odebrała z ich rąk pełniąca 
obowiązki wójta gminy Jawo-
rze Anna Skotnicka-Nędzka. 
Szczególnym momentem była 
symboliczna minuta ciszy ku 
pamięci tragicznie zmarłego 
w maju tego roku wójta Rado-
sława Ostałkiewicza...

W dalszej części wydarze-
nia uroczyście świętowano 
okazały jubileusz 150-lecia 
Ochotniczej Straży Pożar-
nej w Jaworzu, dziękując za 
ogromny wkład jednostki 
w bezpieczne funkcjonowa-
nie lokalnej społeczności. Nie 
zabrakło medali, odznaczeń 
i wyróżnień dla zasłużonych. 
Z rąk wicewojewody śląskie-
go Jana Chrząszcza Brązowy 
Krzyż Zasługi nadawany przez 
Prezydenta RP otrzymali druh-
na Danuta Pawlus – za zasłu-
gi w działalności społecznej 
na rzecz ochrony przeciw-
pożarowej oraz przewodni-
czący Rady Gminy Jaworze 
Zbigniew Putek – za zasługi 
w działalności na rzecz spo-

łeczności lokalnej. Wręczono 
również trzy medale za zasługi 
dla pożarnictwa, które otrzy-
mali: druhna Barbara Pietrzyk 
i druhowie Adam Binda oraz 
Michał Biesak i dwa medale 
„Zasłużony dla ochotniczego 
pożarnictwa powiatu bielskie-
go”, które otrzymali Bogdan 
Burian i Adam Ptak.

Kulminacyjną część obcho-
dów stanowiło przekazanie 
samochodu ratowniczo-gaśni-
czego z Komendy Miejskiej 

Państwowej Straży Pożarnej 
w Bielsku-Białej do Ochotni-
czej Straży Pożarnej w Jawo-
rzu. Akt przekazania i kluczyki 
do nowego pojazdu wręczyli 
strażakom bryg. Roman Ma-
rekwica – komendant miej-
ski PSP w Bielsku-Białej oraz 
Anna Skotnicka-Nędzka – peł-
niąca funkcję wójta gminy Ja-
worze.

Całość imprezy uświetnił 
występ Orkiestry Dętej „Glo-
rieta” z Ośrodka Promocji 

Gminy Jaworze oraz Zespo-
łu Regionalnego „Jaworze”. 
O dobrą zabawę licznie zgro-
madzonych uczestników Jawo-
rzańskiego Września zadbali 
również muzycy z Ukrainy, 
a dalej zespoły: Retrospek-
cja Akustycznie, Redlin oraz 
Eclipse Band. Na koniec uro-
czystości pełniąca funkcję 
wójta gminy Jaworze Anna 

Skotnicka-Nędzka podzięko-
wała ministrom, parlamenta-
rzystom i samorządowcom 
oraz braci strażackiej za przy-
bycie, częstując ich tradycyj-
nym kołoczem dożynkowym. 
Bogatą ofertę zapewniono 
w miasteczku gastronomicz-
nym, a ciekawość wzbudzały 
stoiska rękodzielnicze i wyro-
by regionalne. (Red)
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anna  
SKOtniCKa-nędzKa,
pełniąca funkcję wójta gminy 
Jaworze:

wspaniała atmosfera Jaworzań-
skiego września, jaka udzieliła 
się wszystkim naszym gościom, to 
efekt kilkumiesięcznej pracy wielu 
osób, którym należą się serdeczne 
podziękowania. Bez tak znaczą-
cego zaangażowania nie udałoby 
się stworzyć imprezy równie wy-
jątkowej i niezapomnianej, która 
jeszcze bardziej zjednoczyła naszą 
jaworzańską społeczność.
tegoroczne wydarzenie było za-
razem świętem jedności, odwagi 
i poświęcenia, dającym okazję do 
refleksji nad ogromnym wkładem, 

jaki w życie naszej społeczności 
wnoszą każdego dnia druhowie 
i druhny z Ochotniczej Straży Po-
żarnej. wszyscy doceniamy to, że 
stawiając czoła rozmaitym niebez-
pieczeństwom, ratują życie i mie-
nie nasze oraz naszych sąsiadów. 
Cieszę się, że zostali wyposażeni 
w nowoczesny sprzęt, nowy wóz 
bojowy. w tym miejscu podzię-
kowania należą się brygadierowi 
Romanowi Marekwicy, Komen-
dantowi Miejskiemu PSP w Biel-
sku-Białej, oraz w szczególności 
nadbrygadierowi Jackowi Klesz-
czewskiemu, Śląskiemu Komen-
dantowi wojewódzkiemu PSP, za 
ich przychylność i zrozumienie po-
trzeb ochotników straży pożarnej. 

literacko z anną Dymną

Niemal dokładnie rok temu w Jaworzu Nałężu 
odbyła się niezwykła uroczystość – odsłonię-
cie ławeczki Wiesława Dymnego. 9 września  
2023 r. w samo południe na ławeczce obok 
Wieśka zasiadła jego żona Anna Dymna, by 
czytać wiersze znakomitego artysty.

To wyjątkowe plenerowe spotkanie z waż-
nym gościem Anna Dymna rozpoczęła minutą 
ciszy, poświęconą pamięci wójta Jaworza Ra-
dosława Ostałkiewicza, któremu dedykowała 
wiersz męża pt. „Znam”:

„Znam
takie miejsca w których świat
tak
jest spokojny jako kwiat
Nikt
nie będzie płakał tam
Nie będzie musiał być już sam

Mijają wieki płynie czas
Zmierzchy i świty wstają
Ten czas już nie dotyczy nas
wszyscy w spokoju trwają.”

Recytacja wywołała wzruszenie uczest-
ników spotkania. Dalsza część wydarzenia 
upłynęła w serdecznej atmosferze, dopisała 
frekwencja i pogoda. Niespodzianką było wy-
stąpienie Franciszka Owczarka, także z wier-
szem Dymnego. Przepiękna oprawa muzyczna 

to z kolei zasługa Dominiki Skowrońskiej 
i Jana Stachury.

Jak mówi sama Anna Dymna, z Jaworzem, 
w którym jej zmarły mąż spędził kilka lat swojej 
młodości, połączyła ją szczególna więź. Dlate-
go ku radości uczestników zapowiedziała, że co 
roku będzie tu powracać, prezentując kolejne 
utwory Wiesława Dymnego.

Anna Dymna to nie tylko znakomita i po-
pularna aktorka, ale także założycielka Funda-

cji „Mimo Wszystko”, od 20 lat wspierającej 
osoby z niepełnosprawnościami. To dzię-
ki niej na Rynku Głównym odbywa się uj-
mujący „Festiwal Zaczarowanej Piosenki”. 
Niedawno po raz trzeci wygrała plebiscyt 
czytelników portalu LoveKraków.pl na Kra-
kowiankę Roku.

Spotkanie w Jaworzu-Nałężu zorganizowały 
Gmina Jaworze i Stowarzyszenie Jaworze-
Zdrój. (R)
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świętowanie na osieDlach
Mieszkańcy Szczyrku tłumnie uczestniczyli w festynach, jakie zorganizowane zostały w poszczególnych osiedlach, wpisując się w jubileuszowe obchody nadania 

praw miejskich.

Po kilku latach przerwy 
w Szczyrku ponownie odbył się 
Bieg pod Golgotę. Wznowienie 
tej imprezy okazało się pomy-
słem w pełni trafionym. – Nie 
ukrywam, że trochę stresu nas 
to kosztowało. Ostatnia edy-
cja miała miejsce dość dawno 
temu, bo jeszcze przed inwesty-
cjami prowadzonymi na Solisku 
i okresem pandemii. Frekwen-
cja przekroczyła jednak oczeki-
wania, podobnie skala wsparcia 
i zaangażowania naszej lokalnej 
społeczności – mówi z zadowo-
leniem radna Danuta Kubaszek, 
która w działania organizacyjne 
zaangażowała się wraz z prze-
wodniczącą Zarządu Osiedla nr 
7 Ewą Haratek.

Do biegu w sobotę 16 
września przystąpiło ostatecz-
nie przeszło 200 uczestników, 
a znaczące grono stanowili naj-
młodsi w kategorii wiekowej 
do lat 6. O część sportową za-
dbali z dużym zapałem i profe-
sjonalizmem wuefiści ze szkół 
oraz trenerzy ze szczyrkow-
skich klubów. Wszystkim star-
tującym towarzyszył radosny 
nastrój, wszyscy też otrzyma-
li w trakcie wydarzenia upo-
minki. Najcenniejszą z nagród, 
voucher na narty o wartości 4 
tys. zł, ufundował Szczyr-
kowski Ośrodek Narciarski. 
– Mieszkańcy Salmopolu po-
trafią świetnie się zjednoczyć, 
chętnie współpracują, dlatego 

cała impreza wyszła tak dosko-
nale. Ale nie byłoby tego bez 
naszych wspaniałych sponso-
rów, dzięki którym przekona-
liśmy się, że hojność nie zna 
granic – podkreśla radna.

W trakcie popołudnia na 
Solisku atrakcje były też inne. 
Budzący niemałe zaciekawienie 
symulator wypadków przygoto-
wał Wojewódzki Ośrodek Ru-
chu Drogowego, uczestnikom 
przygrywali młodzi artyści 
z Zespołu Regionalnego „Klim-
czok”, przestrzeni do zabaw nie 
brakowało też dzieciom.

W pierwszą sobotę wrze-
śnia świętowano z kolei na 
Skalitem. Miejscem już 5. 

edycji rodzinnego festynu był 
teren centrum przesiadkowego, 
dokąd zaprosili mieszkańców 
przewodnicząca Zarządu Osie-
dla nr 1 Anastazja Lenart oraz 
radni Agata Pezdek i Tomasz 
Marek. Wydarzenie rozpoczęło 
jednak wspólne wyjście w góry 
z przewodnikiem GOPR, dla 
uczestników przygotowano 
wodę i owoce, by promować 
w ten sposób zdrowy styl ży-
cia. Kilka godzin później ba-
wiono się przy dźwiękach 
zespołu „Młody Ondraszek”, 
najmłodsi bezpłatnie korzystali 
z dmuchańców i słodkiego po-
częstunku, chętnie pogrywali 
w planszówki i ręcznie wyko-

nywali biżuterię pod okiem in-
struktorki. Frekwencja dopisała 
także podczas wieczornego te-
atru ognia i zabaw tanecznych 
do późnych godzin.

– Na najniższym szczeblu 
naszego samorządu też dzieją 
się ciekawe rzeczy – uśmiecha 
się radna Agata Pezdek. – Na-
sza impreza to dobry przykład, 
że miejska społeczność potrafi 
współpracować. Wielką satys-
fakcją jest to, że mocno zaan-
gażowali się w różne działania 
organizacyjne sami mieszkań-
cy, przychylnością wykazali 
się lokalni sponsorzy, wsparły 
nas ośrodki narciarskie – do-
daje.

Nie sposób pominąć także 
wydarzenia, od którego trochę 
czasu już upłynęło, ale to prze-
cież w Biłej cykl osiedlowych 
imprez ruszył na dobre wraz 
z początkiem wakacji. Imprezę 
w formie festynu rodzinnego 
zainicjował tradycyjny mecz 
piłkarski zespołów Biła i Pod-
magura. Zaproszono następnie 
uczestników do rozmaitych 
konkursów i zabaw – tych naj-
młodszych do korzystania ze 
zjeżdżalni, zamku do skakania, 
malowania twarzy, a nawet 

zaplatania kolorowych war-
koczyków. Taneczna zumba 
zachęciła natomiast do ruchu 
niezależnie od wieku. Swoją 
funkcję właściwie spełniła re-
stauracja na Beskid Sport Are-
nie, bo gdy tylko zaczęło padać 
skutecznie szukano schronienia 
pod zadaszeniem.

– Pamiętam, że gdy byłem 
dzieciakiem takie imprezy się 
regularnie odbywały i miały 
wyjątkową atmosferę. Nie ma 
już pandemii, więc tempa nie 
zamierzamy zwalniać. Naj-
ważniejsze są uśmiechy dzie-
ci, a tych oglądaliśmy podczas 
festynu co niemiara – przyzna-
je radny Jakub Walczak.

Co istotne, wszystkie atrak-
cje dostępne były za darmo. 
Uczestniczące dzieci otrzy-
mywały paczki, których wyda-
no łącznie niemal 200. Festyn 
wsparło wielu sponsorów, o co 
zadbali zaangażowani w całą 
logistykę wydarzenia przewod-
niczący Zarządów Osiedli nr 4 
i 5 – Adrian Szkaradnik i Anna 
Janosz oraz radni z tej części 
miasta – Grażyna Gurba i Le-
szek Marciniak. (Ma)

wyczekiwany remont
Budynek Urzędu Miejskie-
go w Szczyrku przejdzie 
wyczekiwaną od dawna ter-
momodernizację wraz z jego 
przebudową. Gmina pozy-
skała na ten cel środki ze-
wnętrzne.

– To inwestycja, z którą 
dłużej czekać nie możemy, 
bo urząd wymaga gruntownej 

modernizacji. Planowaliśmy ją 
przeprowadzić już tak napraw-
dę kilka lat temu, ale z uwagi 
na trudną sytuację finansową 
musieliśmy się z tym zada-
niem wstrzymać – mówi Anto-
ni Byrdy, burmistrz Szczyrku.

Inwestycja ruszy peł-
ną parą w przyszłym roku. 
W pierwszym etapie obiekt 
przejdzie termomodernizację, 

prace obejmą więc elewację 
budynku i jego ocieplenie, 

wymienione zostaną drew-
niane okna, które są już 

w kiepskim stanie. Przewi-
dziano ponadto m.in. nadbu-
dowę i podwyższenie części 
pomieszczeń, przebudowę 
wejścia i schodów, likwida-
cję podjazdu i przygotowanie 
miejsca pod planowany mon-
taż windy oraz zabudowę ta-
rasu nad wejściem głównym 
do urzędu.

Co istotne, zadanie niemal 
w całości zrealizowane zosta-
nie ze środków zewnętrznych. 
Gmina pozyskała 2,5 mln zł 

dofinansowania z Rządowego 
Funduszu Polski Ład: Progra-
mu Inwestycji Strategicznych 
(edycja szósta – PGR). Wkład 
własny to 2 procent, a więc ok. 
50 tys. zł z dołożeniem jesz-
cze do tego niezbędnych kosz-
tów projektu.

– Czeka nas również w nie-
dalekiej przyszłości remont 
wewnątrz budynku. Wymiany 
wymaga zwłaszcza instalacja 
centralnego ogrzewania – za-
powiada burmistrz Byrdy. (M)

dla wszystkich dzieci uczestniczących w wakacyjnym pikniku w Biłej przygotowano paczki.
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antOni ByRdy,
burmistrz Szczyrku:

imprezy w poszczególnych osie-
dlach naszego miasta zgromadziły 
wielu mieszkańców, co tylko po-
twierdza wartość ich organizowa-
nia. Podobnie jak cykliczne zloty 
szczyrkowian, integrują lokalną 
społeczność, pozwalają tworzyć 
i zacieśniać relacje sąsiedzkie, co 
zwłaszcza po trudnym czasie pan-

demii jest nam wszystkim bardzo 
potrzebne.
Mam pełne przekonanie, że to 
najlepsza kontynuacja tego-
rocznego świętowania 50-lecia 
ustanowienia praw miejskich. 
tak wiele rozmaitych wydarzeń 
jest następstwem pozyskania 
funduszy ze źródeł zewnętrz-
nych, stąd słowa podziękowa-
nia należą się wszystkim, którzy 
tego wsparcia nam udzielili, w 
szczególności narodowemu in-
stytutowi Kultury i dziedzictwa 
wsi, Fundacji Orlen, Marszałkowi 
województwa Śląskiego, Staro-
ście Bielskiemu, Regionalnemu 
Ośrodkowi Kultury czy spółce 
aqua. Jako miasto również pew-
ne środki wygospodarowaliśmy, 
aby mieszkańcy ten nasz wspólny 
wyjątkowy jubileusz mogli god-
nie świętować.

Bieg pod Golgotę powrócił do Szczyrku po dłuższej przerwie, a liczba jego uczestników przerosła oczekiwania 
organizatorów.

Rozmaite atrakcje dla całych rodzin przewidziano podczas festynu na Skalitem.
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mięDzynaroDowy rajD pojazDów 
zaBytkowych

W sobotę 2 września odbył się XXII Międzynarodowy Rajd Pojazdów 

Zabytkowych. Stało się zwyczajem, że przepiękne oldtimery na trasie rajdu 

mają swój postój w gminie Wilamowice.

W tym roku jeden z posto-
jów na trasie przejazdu zor-
ganizowano na terenie LKS 
Pionier w Pisarzowicach. Jak 
każdego roku nie zabrakło 
amatorów motoryzacji, którzy 
przyszli z bliska przyjrzeć się 
leciwym, ale pięknie utrzyma-
nym i błyszczącym chroma-
mi zabytkowym pojazdom. 
Burmistrz Marian Trela wraz 
z jury nagrodził pucharami 
trzech właścicieli pojazdów 
zabytkowych. O bufet kawo-
wy i słodki poczęstunek dla za-
proszonych kierowców zadbała 
Cecylia Puzoń wraz z Kołem 
Gospodyń Wiejskich „Straż-
niczki Tradycji” z Pisarzowic.

Rajdowy postój w Pisarzo-
wicach był okazją do zapre-
zentowania świeżo otwartego 
przedszkola. Nosząca numer 
2 placówka dysponuje oddzia-

łami integracyjnymi i bardzo 
się spodobała tak maluchom, 
jak i ich rodzicom. To dwu-
kondygnacyjny budynek 
z dziesięcioma oddziałami, 

infrastrukturą zewnętrzną 
i przeciwpożarową, miejscami 
parkingowymi dla samocho-
dów osobowych, dojazdami 
i ciągami pieszymi. Zago-
spodarowanie terenu uzupeł-
niają trzy nowoczesne place 
zabaw pokryte bezpieczną 
nawierzchnią oraz kolorowa 
wiata z miejscami do siedze-

nia. Cały obiekt został przy-
stosowany do potrzeb osób 
niepełnosprawnych poprzez 
zastosowanie dźwigów oso-
bowych oraz dostosowanie 
komunikacji wewnętrznej 
i zewnętrznej do wymaga-
nych szerokości i oznaczeń. 
Przeznaczony jest dla nawet 
250 dzieci.

Koszt budowy przedszko-
la wyniósł ostatecznie 12,25 
mln zł, z czego dofinansowanie 
z Rządowego Funduszu Inwe-
stycji Lokalnych wyniosło 10 
mln zł, z Europejskiego Fun-
duszu Rozwoju Wsi Polskiej 
– 750 tys. zł, zaś z dochodów 
własnych Gmina Wilamowice 
dopłaciła 2,8 mln zł. (dB, R)
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MaRian tRela,
burmistrz wilamowic:

Rajd zabytkowych samochodów, 
pięknych, wspaniale utrzyma-
nych przez swoich właścicieli, 
zawsze wzbudza zaintereso-
wanie naszych mieszkańców. i 
tym razem mieliśmy okazję po-
dziwiać auta, które zachowały 
urodę swoich czasów.
dlatego w tym roku przerwę w 

rajdzie zorganizowaliśmy w Pi-
sarzowicach przy nowo oddanym 
budynku przedszkola, bardzo 
nowoczesnej placówki. i rzeczy-
wiście piękne, stare samochody 
na tle współczesnej architektury 
świetnie się ze sobą skompono-
wały. Przedszkole jest już czynne i 
taka otwarta impreza plenerowa 
dała okazję wielu mieszkańcom 
do obejrzenia naszego nowego 
nabytku.

projekt „cyfrowa gmina”  
zakończony
Dzięki wsparciu funduszy europej-
skich administracja gminna zwiększy-
ła swoje możliwości w wykorzystaniu 
nowoczesnych technologii cyfrowych 
w codziennym funkcjonowaniu Gmi-
ny Wilamowice.

W 2022 roku Gmina Wilamowice 
w ramach projektu pozyskała grant 
w wysokości 533 820,00 zł. Projekt 
zakończył się w sierpniu 2023 roku.

Zasadniczym celem przedsięwzię-
cia było zwiększenie stopnia zaawan-
sowania cyfrowego rozwoju gminy 
Wilamowice, ze szczególnym uwzględ-
nieniem kluczowych obszarów, takich 
jak: usługi publiczne świadczone drogą 
elektroniczną, szeroko pojętego bez-
pieczeństwa danych i procesów prze-
chowywanych oraz realizowanych 
w Urzędzie Gminy, zwiększenie moż-
liwości zdalnego wykonywania obo-
wiązków przez wybranych urzędników 
Urzędu Gminy, a także kompetencji cy-
frowych tych osób.

Dzięki otrzymanym środkom Urząd 
mógł zakupić nowy serwer, macierz, 
urządzenie skanujące i zabezpieczają-
ce sieć, programy antywirusowe. Po-
nadto zakupiono dwie stacje robocze 
oraz pięć notebooków. Za otrzymane 
środki została zakupiona i wdrożona 
strona internetowa Gminy Wilamowi-
ce oraz jednostek podległych, która po 
zakończeniu testów zostanie udostęp-
niona dla mieszkańców. W ramach 
projektu przeszkolono także pracow-
ników Urzędu z zakresu cyberbezpie-
czeństwa oraz zagrożeń wynikających 
z korzystania z zasobów Internetu.

Projekt „Cyfrowa Gmina” jest fi-
nansowany z Funduszy Europejskich, 
w ramach Programu Operacyjnego 
Polska Cyfrowa na lata 2014-2020, 
Osi Priorytetowej V Rozwój cyfro-
wy JST oraz wzmocnienie cyfrowej 
odporności na zagrożenia – REACT-
-EU, działania 5.1. Rozwój cyfrowy 
JST oraz wzmocnienie cyfrowej od-
porności na zagrożenia. (UGw)

spotkanie z kulturą wilamowską
Barwne stroje, nauka haftu wi-
lamowskiego, degustacje kuli-
narne przygotowane przez Koła 
Gospodyń Wiejskich z terenu 
gminy, koncert orkiestr dętych, 
a także występy zespołów regio-
nalnych oraz bogate zaplecze 
gastronomiczne to tylko niektó-
re z atrakcji, które towarzyszyły 
uczestnikom wydarzenia „Wrze-
śniowe spotkanie z kulturą Wila-
mowską”.

Piękna pogoda sprzyjała 
temu, by twórczo i aktywnie 
spędzić popołudnie, a finałem 
dnia był niezwykle energetyczny 
koncert zespołu Eclipse Band, 
który swoim występem porwał 
publiczność do wspólnego śpie-
wu i tańca.

Wydarzenie to mogło zostać 
zrealizowane przez Gminę Wila-
mowice i Miejsko-Gminny Ośro-
dek Kultury w Wilamowicach 
dzięki dofinansowaniu z Fundu-
szu Rozwoju Regionalnego przez 
Ministerstwo Funduszy i Polityki 
Regionalnej. (MGOK)
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spotykać się z mieszkańcami. 
Nierzadko podczas tych uro-
czystości na dziewięciu posłów 
z naszego regionu byłam jedyną 
parlamentarzystką, bo inni wo-
leli w tym czasie odpoczywać. 
Podczas wydarzeń ludzie pod-
chodzą do mnie i rozmawiają 
na przeróżne tematy. Pamięta-
ją, że byłam u nich ostatnio na 
tym czy innym wydarzeniu. To 
bardzo miłe.

Kolejne dni to u mnie rów-
nież czas spotkań podczas 
dyżurów poselskich. W ponie-
działki jestem obecna w moim 
biurze w Żywcu, we wtorki 
w Bielsku-Białej. Dalsze dni 
to także spotkania, czasem 
w terenie, czasem w biurach, 
bo gdy tylko mam chwilę za-
wsze do nich zaglądam i za-
łatwiam bieżące sprawy, piszę 
interwencje i interpelacje.

Czy jest jakiś rodzaj wy-
darzeń, który jest dla pani 
szczególnie ważny?

Każde spotkanie z miesz-
kańcami traktuję jako wartość 
dodaną do mojej pracy. Jeżeli 
jednak miałabym wybrać wy-
darzenia, które wywołują we 
mnie szczególne emocje, to by-
łyby to różnego rodzaju akcje 
charytatywne. W ostatnim czasie 
wspólnie z burmistrzem Czecho-
wic-Dziedzic Marianem Błachu-

tem miałam zaszczyt sprawować 
patronat i bezpośrednio wes-
przeć pochodzącego z nasze-
go regionu Olka, który urodził 
się jako wcześniak i zmaga się 
z szeregiem chorób. Wymaga 
systematycznej i intensywnej 
rehabilitacji oraz wielu terapii, 
co wiąże się z dużymi kosztami. 
Podczas wydarzenia w Zabrzegu 
udało nam się zebrać aż 58 tys. 
zł. Jeszcze raz dziękuję wszyst-
kim, którzy zaszczycili nas swo-
ją obecnością. 

W ostatnim czasie do na-
szego regionu dotarła również 
akcja Koalicji Obywatelskiej 
„Kobiety na wybory”. 

My kobiety niestety nie do-
ceniamy prawa wyborczego, 
które jako jedne z pierwszych 
w Europie wywalczyłyśmy 
w 1918 r. Badania pokazują, że 
tylko 55 proc. kobiet w wieku 
od 18 do 55 lat deklaruje chęć 
wzięcia udziału w wyborach. 
To zastraszająco mało. Dlate-
go wspólnie z moimi koleżan-
kami z Sejmu i Senatu podczas 
konferencji zachęcałyśmy pa-
nie, by brały sprawy w swoje 
ręce i poszły zagłosować.

Niektórzy wychodzą 
z założenia, że ich pojedyn-
czy głos nie ma znaczenia. 
Jak w takim razie zachę-

cić te osoby do aktywności 
przy urnach?

Nie możemy uznać demo-
kracji za rzecz oczywistą. Pra-
wo do głosowania jest jedną 
z naszych najważniejszych 
wolności obywatelskich. Przed 
nami czas ważnych decyzji. Je-
sienią 2023 roku wybierzemy 
kierunek, w jakim podąży nasz 
kraj. Wszystko zależy od nas. 
Czas pokazać bezwzględnej, 
nieuczciwej i szkodliwej wła-
dzy PiS czerwoną kartkę i wy-
słać ją tam, gdzie jej miejsce, 
czyli na śmietnik historii.

REgION
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czas na wykopki
Wykopki… – dorośli powie-
dzą, że żadna to atrakcja, 
jednak 13 września wiele 
dzieci zobaczyło właściwie 
po raz pierwszy, jak daw-
niej całymi społecznościami 
kopano ziemniaki.

Kolejna odsłona projektu 
„Tradycja i Kultura”, realizo-
wanego przez Gminną Biblio-
tekę Publiczną w Bestwinie 
oraz Koło Gospodyń Wiej-
skich „Bestwinianki”, została 
zakończona. Uczestnicy, obu-
ci w gumowce, z kapeluszami 
na głowie i wiaderkami w rę-
kach, udali się na pole należą-
ce do sołtys Bestwiny Marii 
Maroszek, aby wziąć udział 
w tradycyjnych ziemniacza-
nych wykopkach.

Mąż pani sołtys już czekał 
na polu w traktorze z maszyną 
do kopania. Gdy zaczęły sypać 
się ziemniaki, mali rolnicy na 
wyścigi zapełniali wiaderka 
i wsypywali do worków. Po 
godzinie pracy nastąpiła prze-
rwa na opowieści i łyk wody.

Przewiezione ziemniaki zo-
stały wysypane na placu koło 
stodoły i dzieci miały drugie 
zadanie – należało je „prze-
brać”, czyli oddzielić małe 

od dużych i zgniłych. Oka-
zało się, że nie jest to takie 
trudne – gospodyni wyjaśniła, 
jak to należy robić. Zbieranie 
ziemniaków okazało się nie-
złą frajdą, słychać było śmiech 
i zadowolenie. Na zakończenie 
panie z KGW z przewodniczą-

cą Urszulą Orłowską na czele 
poczęstowały wszystkich chle-
bem z masłem i białym serem 
oraz przepyszną kawą zbożową 
z mlekiem.

A już za miesiąc czeka 
nas tradycyjne kiszenie ka-
pusty. (MK)

zawsze wśróD luDzi
Fo

to
: M

at
. U

g 
Be

St
w

in
a

Poseł Małgorzata Pępek należy 
do grona najbardziej pracowitych 
parlamentarzystów w Polsce. w 
obecnej kadencji Sejmu wystą-
piła z mównicy blisko 490 razy, 
plasując się na 6. miejscu wśród 
wszystkich 460 posłów, i złożyła 
już 565 interpelacji. wiele z nich 
dotyka problemów, z jakimi bo-
rykają się mieszkańcy naszego 
regionu.

z prac poselskich

490 wystąpień z mównicy 
sejmowej, 590 interwencji, 
565 złożonych interpela-
cji, 99.28 procent obecności 
podczas głosowań, aktywna 
praca w komisjach, podko-
misjach, grupach i zespołach, 
a także liczne działania dla 
mieszkańców regionu – poseł 
Małgorzata Pępek podsumo-
wuje czteroletnią kadencję.

RedaKC Ja: 13 października 
2019 roku mieszkańcy 18 ty-
siącami głosów zdecydowali, 
że będzie pani reprezentować 
ich w Sejmie przez kolejne 4 
lata. Co dla pani było naj-
ważniejsze w tym czasie?
MałGORzata PęPeK: Zanim od-
powiem na to pytanie, zacznę od 
podziękowań tym wszystkim, 
którzy wówczas oddali na mnie 
swój głos. Kiedy otrzymałam 
mandat poselski, wiedziałam, 
że jest to bardzo duże zobo-
wiązanie wobec ludzi i ciężko 
pracuję, aby tego zobowiązania 
dotrzymać i nie zawieść zaufa-
nia, którym mnie obdarzono.

W ciągu tych lat musie-
liśmy mierzyć się z wyzwa-
niami, które wywróciły życie 

milionów osób. Pandemia 
Covid-19, wojna na Ukrainie 
– to główne wydarzenia, które 
zmieniły postrzeganie otacza-
jącego nas świata. Równolegle 
musieliśmy mierzyć się z kra-
jową polityką, która za sprawą 
PiS zamieniła się w falę hej-
tu oblewającą przeciwników 
politycznych. Do tego doszło 
ograniczenie wolności me-
diów, upolitycznienie sądów, 
a także drożyzna, gigantyczna 
inflacja oraz brak pieniędzy 
z Krajowego Planu Odbudowy.

Jednak jako poseł starałam 
się być z ludźmi. To zawsze 
było, jest i będzie dla mnie naj-
ważniejsze w mojej pracy, bo 
wychodzę z założenia, że praca 

posła czy senatora to nie tylko 
obecność na sali plenarnej pod-
czas głosowań czy na posiedze-
niach komisji. Praca w regionie 
jest tak samo ważna.

Znana jest pani w naszym 
okręgu ze stałej obecności na 
różnego rodzaju uroczysto-
ściach i wydarzeniach lo-
kalnych. Można powiedzieć, 
że uczyniła pani z niej swój 
znak rozpoznawczy.

Na zaufanie pracuje się całe 
cztery lata, a nie tylko w ciągu 
ostatniego roku kadencji. Po po-
siedzeniach Sejmu, które koń-
czyły się w piątki wieczorem, 
wsiadałam w pociąg i wracałam 
do domu, by już od soboty rana 

zapraszam do biur poselskich 
w żywcu przy ul. Rynek 21 (tel. 
33 861 00 33) i Bielsku-Białej 
przy ul. 11 listopada 7 (tel. 513 
010 737), w których udzielane 
są również bezpłatne porady 
prawne dla wszystkich zainte-
resowanych. zarówno ja, jak i 
moi współpracownicy jesteśmy 
do Państwa dyspozycji.
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wspólnie Dla ziemi
Na połowę września przypadł 
wielki finał 30. Akcji Sprzątania 
Świata. Inicjatywa zawitała tra-
dycyjnie do różnych zakątków 
kraju, w regionie dotarła m.in. 
do gminy Kozy.

– Chcemy, aby nasza mała ojczy-
zna była czysta i wolna od śmieci. 
Dlatego zaproś swoją rodzinę, przy-
jaciół, koleżanki, kolegów ze szkoły 
lub pracy, połączmy siły w społecz-
ność wolontariuszy naszej Ziemi – ra-
zem możemy więcej! – tym krótkim, 
ale jakże trafnym stwierdzeniem za-
chęcano mieszkańców gminy Kozy 
do włączenia się w akcję. Przybrała 
ona zresztą różne formy – w szkołach 
odbywały się odpowiednio dopaso-
wane tematycznie lekcje edukacyj-

ne, w Punkcie Selektywnej Zbiórki 
Odpadów Komunalnych przyjmo-
wano surowce, a w teren na wspólne 
sprzątanie miejscowości wybrali się 
sami uczniowie.

Działając w myśl hasła ,,Sprzą-
tanie świata łączy ludzi” uczniowie 
klas 5a, 6a i 7a Szkoły Podstawo-
wej nr 2 w Kozach, pełni energii 
i zapału, w istotny sposób przy-

czynili się do poprawy czystości 
środowiska. Przechadzając się kil-
koma ulicami w pobliżu koziańskie-
go parku wytrwale zbierali plastik 
i szkło do worków. – Edukacja 
przez działanie i praktykę pozwala 
na inne spojrzenie na swoje otocze-
nie, napiętnowanie złych nawyków 
i wyrobienie wrażliwości na pro-
blemy ekologiczne – nadmienio-
no na profilu placówki w mediach 
społecznościowych w podsumowa-
niu przedsięwzięcia.

Tegoroczny finał Akcji Sprząta-
nia Świata, organizowanej w Pol-
sce przez Fundację Nasza Ziemia, 
był wyjątkowy, bo od pierwszego 
worka zebranego w 1994 r. minęło 
dokładnie 30 lat. W polskiej edy-
cji wzięło udział imponujące gro-
no ponad 23 mln uczestników, co 
pozwoliło na zebranie przeszło 45 
mln kg odpadów. (Red)

Co zrobić, aby zapobiegać na co dzień powstawaniu 
dużej ilości odpadów? Przy okazji akcji Sprzątania 
Świata przybliżyć warto niektóre zasady, które każdy 
może bez większych trudności zastosować:

kupuj artykuły codziennego użytku w dużych opa-
kowaniach – starczy ich na dłużej, co w konsekwencji 
zmniejszy ilość odpadów opakowaniowych,
na zakupy wykorzystuj torby wielokrotnego 
użytku,
kupuj tyle, ile potrzebujesz – nie marnuj żywności, 
dbając o mniejszą ilość odpadów i mniejsze rachunki,
zrezygnuj z używania foliowych woreczków i rekla-
mówek,
unikaj jednorazowych maszynek do golenia, za-
palniczek – przedmioty te mają swoje wielorazowe, 
trwałe i tańsze odpowiedniki,
jednorazową reklamówkę wykorzystaj ponownie,
zachowaj do ponownego użycia tekturowe pudła 
oraz papier pakunkowy,
kupuj materiały papiernicze produkowane z ma-
kulatury,
kompostuj odpady biodegradowalne, bo to najbar-
dziej przyjazny w przyrodzie sposób na zmniejszenie 
ilości odpadów.

Uczniowie Szkoły Podstawowej nr 2 w Kozach zbierali odpady, przyłączając się w taki 
sposób do akcji Sprzątania Świata.
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ekologiczna soBota
Akcja „Drzewko za surow-
ce” ponownie zawitała do 
Szczyrku. Charakterystyczne 
dla niej rozdawanie sadzonek 
drzew połączono z działania-
mi wpisującymi się w eduka-
cję ekologiczną.

Już od godzin porannych 
w sobotę 9 września na pla-
cu św. Jakuba w Szczyrku 
pojawiły się pierwsze osoby 
ze zgromadzonymi odpada-
mi. Oddając je każdy odbie-
rał sadzonki drzewek, leśnicy 
z Nadleśnictwa Bielsko przy-
gotowali ich aż pół tysiąca. 
Za poszczególne surowce, 
a więc 10 kg makulatury, 20 
butelek szklanych, plastiko-

wych lub puszek, otrzymy-
wano sadzonkę buka, dębu, 
jodły bądź świerka. Urząd 
Miasta Szczyrk zadbał nato-
miast o piękne wrzosy.

Wydarzenie  połączo -
ne zostało z happeningiem 

ekologicznym, w którego or-
ganizację zaangażowali się 
uczniowie Szkoły Podstawo-
wej nr 2 w Szczyrku. Odby-
wały się warsztaty i wystawy 
dla całych rodzin, wyjaśniają-
ce i promujące takie zagadnie-

nia, jak „zero odpadów”, „5R 
(redukuj, użyj ponownie, se-
greguj, odzyskuj, odnawiaj)” 
oraz ochronę wód powierzch-
niowych i dziedzictwa przyrod-
niczego miasta. Zapewniono 
możliwość wykonania własnej 
ekotorby, skorzystania z gier 
ekologicznych podejmujących 
tematykę zrównoważonego roz-
woju i racjonalnego korzystania 
z zasobów środowiska. Szcze-
gólne zaciekawienie wzbudzały 
duże formy, a więc przestrzen-
na gra planszowa, ekomemo-
ry, ekopuzzle. Wyświetlano 
także filmy edukacyjne w ki-
nie bez prądu.

Akcja dofinansowana zo-
stała m.in. ze środków Woje-
wódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w Katowicach. (M)
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pięć lat programu czyste powietrze
Ponad sto tysięcy wniosków mieszkań-
ców województwa śląskiego wpłynęło 
do programu „Czyste Powietrze”. Mija 
pięć lat od jego uruchomienia.

Program „Czyste Powietrze” to naj-
większa proekologiczna inicjatywa 
w polskiej historii, która służy skutecznej 
walce ze smogiem oraz poprawie efek-
tywności energetycznej jednorodzinnych 
budynków mieszkalnych. W tym czasie 
z programu skorzystało już blisko 700 
tys. beneficjentów w całym kraju, co 
daje blisko 18 mld zł na ekoinwestycje. 
Tylko w województwie śląskim złożo-
nych zostało 105 tys. wniosków o do-
tację na termomodernizację i wymianę 
kopciuchów. Poinformowano o tym na 
konferencji w gminie Miedźna w woje-
wództwie śląskim.

– Pięć lat programu „Czyste Powie-
trze” to bardzo dobra okazja do przy-
pomnienia o pomocy finansowej dla 
wszystkich, którzy chcą się pozbyć sta-
rych kopciuchów, przeprowadzić termo-
modernizację domu jednorodzinnego, 
zadbać o środowisko, ale również i o 
własne finanse. Warto zauważyć, że to 
przekłada się zarówno na oszczędno-
ści za ogrzewanie, lepsze warunki ży-
cia w ocieplonych domach, jak i daje 
korzyści zdrowotne, bo emitując mniej 
pyłów do atmosfery, oddychamy czyst-
szym powietrzem. Bardzo się cieszę, że 
to właśnie tu w Miedźnej na Śląsku, przy 
współpracy z Wojewódzkim Funduszem 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wod-
nej w Katowicach, mieszkańcy chętnie 
korzystają z tego programu – wyjaśnia 
Paweł Mirowski, wiceprezes Narodo-
wego Funduszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej oraz pełnomocnik 
Prezesa Rady Ministrów ds. programu 
„Czyste Powietrze” i efektywności ener-
getycznej budynków.

Gmina Miedźna w powiecie pszczyń-
skim, stawiana jako przykład dobrych 
praktyk w obszarze poprawy jakości 
powietrza, jest jedną z tych gmin, gdzie 
między 2019 a 2022 r. osiągnięto naj-
większą redukcję pyłu PM 2,5 – wynika 
z danych Głównego Inspektoratu Ochro-
ny Środowiska. Znacząco przyczynił się 
do tego program „Czyste Powietrze”, 
z którego na termomodernizację i wymia-
nę kopciuchów cały czas można dostać 
nawet 136,2 tys. zł bezzwrotnej dotacji.

– Od początku programu w naszym 
województwie mamy już ponad 105 
tys. wnioskodawców zdecydowanych 
na udział w programie „Czyste Powie-
trze”. Współpracując ze 144 gminami, 

podpisaliśmy już około 95 tys. umów na 
ponad 1,8 mld zł dofinansowania. Bardzo 
mnie cieszy fakt, że coraz więcej gmin 
województwa śląskiego osiąga lepsze 
wyniki, jeśli chodzi o jakość powie-
trza, jak np. gmina Goczałkowice, która 
znajduje się na czele rankingu Gmin Pol-
skiego Alarmu Smogowego – podkreśla 
Tomasz Bednarek, prezes WFOŚiGW 
w Katowicach.

Program „Czyste Powietrze”, pod 
nadzorem Ministerstwa Klimatu i Śro-
dowiska, realizowany jest od września 
2018 r. przez Narodowy Fundusz Ochro-
ny Środowiska i Gospodarki Wodnej 
wraz z szesnastoma funduszami woje-
wódzkimi. Partnerami są wybrane banki 
(Kredyt Czyste Powietrze) oraz gminy, 
prowadzące w całej Polsce 2127 punktów 
konsultacyjno-informacyjnych programu 
„Czyste Powietrze”, co stanowi 86 proc. 
wszystkich gmin w Polsce. – Te gmin-
ne punkty konsultacyjno-informacyjne 
są siłą napędową naszego programu. 
Beneficjenci mogą tam otrzymać kom-
pleksową pomoc w złożeniu wniosku 
o dofinansowanie wymiany kopciuchów 
i termomodernizację domów, mogą też li-
czyć na wsparcie w rozliczeniu przedsię-
wzięcia. Finansowanie przez NFOŚiGW 
działania takich miejsc przyczynia się do 
skutecznej walki ze smogiem i poprawy 
efektywności energetycznej jednorodzin-
nych budynków mieszkalnych – doda-
je Paweł Mirowski. Budżet programu 
„Czyste Powietrze” na lata 2018-2029 
to 103 mld zł.

– W naszej gminie punkt działa od 
maja 2021 roku. Dzięki temu, że znajduje 
się w Urzędzie Gminy Miedźna i miesz-
kańcy nie muszą nigdzie jeździć, złożo-
nych zostało 226 wniosków w programie 
„Czyste Powietrze”. Za pośrednictwem 
punku udzielono ok. 1300 konsultacji 

mieszkańcom zainteresowanym uzyska-
niem dofinansowania na wymianę kop-
ciuchów i termomodernizację – mówi Jan 
Słoninka, wójt gminy Miedźna.

Wnioskodawcy „Czystego Powie-
trza” mają do dyspozycji trzy poziomy 
dofinansowania, przy czym im niższe są 
dochody, tym wyższa dotacja. Najwię-
cej, bo aż 135 tys. zł dotacji, obowią-
zuje przy miesięcznym dochodzie nie 
większym niż 1090 lub 1526 zł na oso-
bę (dotyczy odpowiednio gospodarstw 
wieloosobowych i jednoosobowych) 
oraz tych, którzy mają ustalone prawo 
do jednej z czterech form zasiłku. Kolej-
ny próg dochodowy – przy wsparciu do 
99 tys. zł – wynosi odpowiednio: 1894 
lub 2651 zł. Z kolei do 66 tys. zł mogą 
dostać wnioskodawcy, których roczny 
dochód nie przekracza 135 tys. zł. Do-
datkowe pieniądze – maksymalnie 1,2 
tys. zł – można uzyskać na wykonanie 
audytu energetycznego.

Spotkaniu w Miedźnej towarzyszyła 
prezentacja Uniwersyteckich Laborato-
riów Kontroli Atmosfery, badających ja-
kość powietrza na terenie województwa 
śląskiego. Od 2016 r. naukowcy i studen-
ci Uniwersytetu Śląskiego w Katowicach 
dysponują pierwszym w Polsce napo-
wietrznym laboratorium umieszczonym 
w koszu załogowego balonu na ogrzane 
powietrze. Balon wynosi ULKA na wy-
sokość 4 km. Krąży nad miastami ślą-
skiej metropolii, zbierając kompleksowe 
dane na temat jakości powietrza, którym 
oddychają jej mieszkańcy, oraz kierun-
ków przemieszczania się zanieczyszczeń. 
W projekcie uczestniczą naukowcy wielu 
dyscyplin: meteorolodzy, klimatolodzy, 
mineralodzy, biolodzy, fizycy, chemicy 
i hydrolodzy.

Więcej o programie: czystepowietrze.
gov.pl. (wFOŚiGw)

torBy BarDzo 
ekologiczne
Fundacja  Ekologiczna 
„Arka” rusza z kolejną ak-
cją służącą ochronie natural-
nego środowiska – Torbami 
Bardzo Ekologicznymi.

– Pomysł zrodził się z po-
trzeby chwili. Często podczas 
organizowanych przez nas 
Charytatywnych Kiermaszów 
„Żyjące Książki” uczestnicy 
po prostu nie mieli w czym 
zabrać nabytych książek. 
A można przecież wykorzy-
stać to, co w domu od lat za-
lega i stworzyć własną torbę 
– wyjaśnia Wojciech Owczarz, 
prezes Fundacji.

Przypomnijmy, Arka cy-
klicznie organizuje akcje zbie-
rania i wymiany książek, dzięki 
której niepotrzebne już właści-
cielom publikacje trafiają do 
nowych czytelników. Takie ak-
cje organizuje podczas pikni-
ków, wydarzeń firmowych czy 
też, zwłaszcza w okresie jesien-
no-zimowym, w galeriach han-
dlowych. Akcja z tworzeniem 
ekologicznych toreb stanowi 
więc rozszerzenie ekologicz-
nej propozycji do działania na 
rzecz środowiska. – Szukamy 
partnerów do naszego nowego 
przedsięwzięcia. W projekcie 
łączymy tematykę ekologiczną 
z wolontariatem pracowniczym 
i przy okazji promujemy mło-
dych artystów – dodaje Woj-
ciech Owczarz.

Pomysł polega na tym, że 
wykorzystując stare zasło-
ny, obrusy, niepotrzebne ma-

teriały szyte są torby, które 
później uczestnicy akcji wła-
snoręcznie przyozdabiają we 
wzory techniką szablonu, lino-
rytu czy też sita. W projekcie 
Arka współpracuje ze student-
kami z katowickiej Akademii 
Sztuk Pięknych.

Dlaczego jednak nie wyko-
rzystać do tego już gotowych 
toreb bawełnianych? Prezes 
Arki powołuje się na niedaw-
ne badania Duńskiego Mini-
sterstwa Środowiska, według 
którego na wyprodukowanie 
jednej torby bawełnianej po-
trzeba ponad 2,5 tys. litrów 
wody. Do tego dochodzi ob-
ciążenie środowiska przez 
nawozy, transport toreb czy 
zajmowanie ogromnych tere-
nów rolniczych. – Wykorzy-
stanie zalegających w domach 
materiałów i danie im drugiego 
życia znacznie lepiej służy za-
sadzie „zero waste” – dodaje.

Jak zwykle w działalności 
bielskiej Arki, ekolodzy łączą 
ze sobą różne akcje. I tak Tor-
by Bardzo Ekologiczne będą 
również miały ważny cel spo-
łeczny. Biorąc torbę uczestnicy 
będą przekazywali wolne dat-
ki, za które zostaną zakupio-
ne warzywa dla bezdomnych 
zwierząt z zaprzyjaźnionej 
Przystani Ocalenie. – W tym 
miejscu przebywa prawie 500 
zwierząt, w tym takie, jak ko-
nie, krowy, kozy, i właśnie dla 
nich chcemy kupować warzy-
wa w ramach akcji – informuje 
prezes Wojciech Owczarz. (R)

Podsumowanie 5 lat ogólnopolskiego programu „Czyste Powietrze” zorganizowano w Miedźnej.
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Przygotowanie własnej torby pozwala na znalezienie indywidualnej formy 
ekspresji artystycznej.
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SPOłECZEńSTWO

Bezpieczeństwo najważniejsze
Do jednostek strażackich 
w regionie trafiły kolej-
ne wozy bojowe. – Konse-
kwentnie  inwestujemy 
w bezpieczeństwo. To dla nas 
absolutny priorytet – mówi 
Przemysław Drabek, poseł 
Prawa i Sprawiedliwości.

Na przes t rzen i  k i lku 
ostatnich lat sporo dobrego 
wydarzyło się w szeroko uj-
mowanym zakresie bezpie-
czeństwa przeciwpożarowego. 
O znaczącej skali wsparcia dla 
straży pożarnych świadczy 
już choćby imponująca licz-
ba 58 wozów bojowych prze-
kazanych od 2020 roku – 15 
w Bielsku-Białej i powiecie 
bielskim, 19 w powiecie cie-
szyńskim oraz 24 w powiecie 
żywieckim. Tylko w tym roku 
do jednostek w regionie trafiło 
18 nowych pojazdów. – To re-
alna odpowiedź na potrzeby nie 
tyle samych strażaków, ale tak 
naprawdę lokalnych społeczno-
ści, bo to o ich bezpieczeństwo 
w różnych obszarach, nie tyl-
ko tym pożarowym, troszczą się 
strażacy – wyjaśnia poseł Prze-
mysław Drabek, członek Parla-
mentarnego Zespołu Strażaków 
w mijającej kadencji Sejmu.

We wrześniu miały miej-
sce na terenie Ziemi Bielskiej 
dwie uroczystości przekazania 
nowych wozów strażackich. Do 
podziału bojowego Ochotni-
czej Straży Pożarnej Dziedzice 
w Czechowicach-Dziedzicach 
przekazany został średni samo-
chód ratowniczo-gaśniczy GBA 
marki Renault D16 4x2. Pojazd 
zakupiony za kwotę niespełna 
1 mln zł wyposażony został 
w aluminiową zabudowę po-
żarniczą i skrytki sprzętowe. 
Załoga ma do swojej dyspo-
zycji sześcioosobową kabinę 
brygadową. Do przewozu środ-
ków gaśniczych przeznaczone 
są kompozytowe zbiorniki na 
wodę o pojemności 3000 litrów 
i 300 l na środek pianotwórczy. 
Samochód posiada poza tym 
ręcznie sterowane działko wod-
no-pianowe, zraszacze, pneu-
matyczny maszt oświetleniowy 
z reflektorami ledowymi oraz 
wyciągarkę elektryczną.

Ochotnicy nie kryli radości 
z powodu otrzymania nowego 
wozu. Jednostka zorganizo-
wała z tej okazji huczne wy-
darzenie z pokazem laserowym 
włącznie, co wzbudziło duże 
zainteresowanie lokalnej spo-
łeczności i zyskało ogromne 

zasięgi w mediach społecz-
nościowych. Uczestniczył 
w niej również poseł Przemy-
sław Drabek. Druhom podzię-
kował za ich wieloletnią pracę 
na rzecz ochrony przeciwpo-

żarowej oraz nieustanną goto-
wość w przypadku rozmaitych 
zdarzeń losowych.

Imponującym nowym wo-
zem bojowym może pochwalić 
się także jednostka OSP z Ko-

morowic Krakowskich w Biel-
sku-Białej. To ciężki samochód 
ratowniczo-gaśniczy na pod-
woziu scanii. Wyposażony jest 
w zbiornik na wodę o pojem-
ności 5 tys. litrów, zbiornik na 
środek pianotwórczy na 500 l 
oraz 10-metrową drabinę. Ob-
szerna kabina przeznaczona jest 
do przewozu załogi składającej 
się z sześciu osób. Na dachu za-
montowane zostały: ręcznie ste-
rowane działko wodno-pianowe, 
skrzynia aluminiowa, mocowa-
nia na drabinę pożarniczą oraz 
węże ssawne. Kosztował do-
kładnie 1,3 mln zł.

– Samochody i inny sprzęt, 
trafiający do poszczególnych 
jednostek, to przejaw troski 
o to, co najważniejsze dla Po-
laków, ale i dobrej współpracy 
różnych środowisk – nadmienia 
poseł Prawa i Sprawiedliwości. 

Finansowanie zagwarantowa-
ne jest poprzez środki z kilku 
źródeł – Ministerstwa Spraw 
Wewnętrznych i Administracji, 
Krajowego Systemu Ratowni-
czo-Gaśniczego, Narodowego 
Funduszu Ochrony Środowi-
ska i Gospodarki Wodnej oraz 
funduszy wojewódzkich, samo-
rządów, a w części również pie-
niędzy własnych jednostek.

Przypomnieć warto, że upły-
wająca kadencja przyniosła 
znaczącej skali kompleksowe 
wsparcie dla młodzieżowych 
drużyn pożarniczych, m.in. na 
poprawę zdolności bojowych 
ochotników. W życie weszła 
również Ustawa o ochotni-
czych strażach pożarnych, prze-
widująca wypłatę specjalnego 
świadczenia dla strażaków ze 
znacznym stażem w działaniach 
lub akcjach ratowniczych. (R)

z prac poselskich
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PRzeMySław dRaBeK,
poseł Prawa i Sprawiedliwości:

Ostatnie lata to bezsprzecz-
nie historyczne wsparcie dla 
ochotniczych straży pożarnych. 
Przekazanie ogromnych, wielo-
milionowych środków doskonale 
pokazuje, jak dużą wagę rząd Pra-
wa i Sprawiedliwości przywiązuje 
do szeroko rozumianego bezpie-

czeństwa. Strażacy ochotnicy w 
każdej społeczności pełnią szcze-
gólną rolę. nie może być inaczej. 
to oni całkowicie bezinteresownie 
pomagają, reagują na sytuacje, w 
których drugi człowiek znajduje 
się w potrzebie czy nawet sytuacji 
zagrożenia życia, z pasją i zaan-
gażowaniem wypełniając mak-
symę „Bogu na chwałę, ludziom 
na ratunek”.

w oBronie praw i wolności mieszkańców
Koniec kadencji Sejmu 
sprzyja podsumowaniom. 
Dlatego zapytaliśmy posła 
Przemysława Koperskiego 
o jedną sprawę, jeden temat, 
który szczególnie utkwił 
mu w pamięci w czasie jego 
4-letniej aktywności.

– To czas, w którym rzą-
dzący w haniebny sposób ła-
mali zapisane w Konstytucji 
prawa i wolności naszych 
mieszkańców. Wszyscy pa-
miętamy, jak bezprawnie, 
bezmyślnie, brutalnie i bez-
względnie w 2020 r. zamy-
kano m.in. lasy, cmentarze, 
restauracje, pensjonaty czy 
stoki narciarskie. Zniszczo-
nych lub zagrożonych znisz-
czeniem było tysiące małych 
i średnich przedsiębiorstw 
w naszym regionie, często 
stanowiących cały dorobek 
życia ludzi, którzy żyli z nie-
go wraz ze swoimi i pracow-
ników rodzinami. Dzisiaj 
największą satysfakcją jest dla 
mnie nie to, że miałem wtedy 
rację głośno mówiąc o bez-
prawnych działaniach rządu, 
urzędników czy funkcjonariu-
szy w czasie pandemii, ale to, 

że dzięki moim bezpośrednim 
interwencjom poselskim wszy-
scy mali i średni przedsiębior-
cy, którzy zgłosili się wtedy 
po pomoc, zostali uratowani 
– mówi Przemysław Koperski, 
poseł Lewicy.

Pokazuje też zdjęcia, po-
dziękowania i najnowszy 
raport Najwyższej Izby Kon-
troli odnośnie przygotowania 
i działania organów państwa, 
instytucji i służb w okresie 
pandemii wraz z wnioskami do 

prokuratury o możliwości po-
pełnienia przestępstwa wobec 
odpowiedzialnych za sytuację 
osób. – Władze nie ogłosiły 
wtedy, mimo apeli prawników 
i polityków – w tym mojego – 
stanu klęski żywiołowej, a za-
miast tego, poprzez specustawę 
covidową, wprowadziły zmia-
ny w przepisach, na podstawie 
których narzucano daleko dalej 
idące niż pozwala Konstytucja 
ograniczenia, zakazy i nakazy 
– przypomina Koperski.

– Doskonale wiedzia-
łem, że w praktycznym wy-
konaniu były to działania 
nie tylko nieracjonalne, ale 
przede wszystkim całkowi-
cie bezprawne – dopowiada 
poseł Lewicy, który w re-
gionie Bielska-Białej, Śląska 
Pszczyńskiego, Żywiecczy-
zny, Śląska Cieszyńskiego, 
a nawet Małopolski zaan-
gażował się niezwłocznie 
w obronę restauracji, pensjo-
natów i stoków narciarskich. 
Pojawiał się na ulicach, w lo-
kalach, na stokach i w urzę-
dach w Cieszynie, Pszczynie, 
Skoczowie, Ustroniu, Wiśle, 
Bielsku-Białej, Łodygowicach 
oraz Kętach, gdzie podejmo-

wał mnóstwo skutecznych 
interwencji. Wspólnie z wła-
ścicielami, pracownikami 
i klientami potrafił zatrzymać 
nawet największe, kilkudzie-
sięcioosobowe najazdy Poli-
cji i Sanepidu. Niektóre z tych 
aktywności odbiły się zresztą 
szerokim echem, a ogólno-
polski rozgłos zyskała zde-
cydowana obrona restauracji 
„U Trzech Braci” w Cieszynie 
czy „Tapster” w Pszczynie.

Wspomniane wysiłki posła 
Przemysława Koperskiego nie 
poszły na marne. Często nie-
wielkie biznesy przetrwały 
najtrudniejszy okres, a przed-
siębiorcy zachowali swój ma-
jątek i miejsca pracy. Dzisiaj 
ta pomoc nabiera szczególne-
go znaczenia, gdy zapadają 
kolejne wyroki sądów korzyst-
ne dla poszkodowanych przez 
działania urzędników i funk-
cjonariuszy mieszkańców.

– Warto pamiętać, że na-
szych praw i wolności, w tym 
dostępu do niezależnych me-
diów, wolnych wyborów, pra-
wa do właściwej, publicznej 
i skutecznej opieki medycznej, 
do prowadzenia działalności 
gospodarczej, do niezależnych 

sądów, nowoczesnej i bezpłat-
nej edukacji, czystego powie-
trza i środowiska naturalnego, 
nietykalności domu, prawa 
własności czy możliwości nie-
skrępowanego poruszania się 
w ramach UE, musimy ciągle 
bronić, bo rządzący politycy 
PiS nieraz pokazywali, jak je 
barbarzyńsko niszczą i bez-
dusznie atakują – stwierdza 
poseł Koperski. (R)

z prac poselskich
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niektóre z aktywności posła Przemysława Koperskiego w ochronie przed-
siębiorców w regionie odbiły się szerokim echem, a ogólnopolski rozgłos 
zyskała m.in. zdecydowana obrona restauracji w Cieszynie.

PRzeMySław  
KOPeRSKi, 

Poseł na Sejm RP iX kadencji, 
członek Komisji Ochrony Środo-
wiska, zasobów naturalnych i 
leśnictwa oraz Komisji ds. Kon-
troli Państwowej. wieloletni sa-
morządowiec. Były radny Sejmi-
ku województwa Śląskiego oraz 
Rady Powiatu w Bielsku-Białej.


